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”Patru din cinci români sunt dispuºi sã
facã mai multe pentru sustenabilitate”

(Interviu cu Murat Büyükerk, CEO Arctic)

Reporter: Care sunt tendinþele în
sustenabilitate pentru industria pro-
ducãtoare de electrocasnice ºi cum
vedeþi evoluþia viitoare din acest
punct de vedere?

Murat Büyükerk: Sustenabilita-
tea este singura direcþie posibilã pen-
tru industria producãtoare de elec-
trocasnice, atât în România, cât ºi în
lume, având în vedere cã aceasta
consumã o cantitate deloc neglijabi-
lã de materii prime, energie ºi resur-
se. Este nevoie de controlul ºi de re-
ducerea emisiilor de carbon generate
de-a lungul întregului lanþ valoric.

Compania Arctic are în centrul
strategiei sale sustenabilitatea, aceas-
ta reflectându-se nu doar în produse-
le inovatoare pe care le punem pe
piaþã ºi în modul de producþie, ci ºi la
nivelul valorilor ºi proiectelor pe
care le desfãºurãm. Obiectivul nos-
tru este sã dezvoltãm un business cu
respect faþã de oameni ºi de mediu, în
acord cu valorile grupului Arçelik
din care facem parte.

Totodatã, eficienþa energeticã este
o prioritate, jucând un rol cheie în re-
ducerea emisiilor de carbon. Pe
lângã sustenabilitatea procesului de
producþie, la nivel de produse ne

axãm pe durabilitate ºi fiabilitate. La
acestea se adaugã atenþia pe care o
acordãm întregului ciclu de viaþã a
produselor, inclusiv tehnologiile
avansate care duc la economii de apã
sau energie.

Reporter: Cum poate fi diminuat
impactul pe care aceastã industrie îl
are asupra mediului?

Murat Büyükerk: Pentru a dimi-
nua impactul pe care aceastã indus-
trie îl are asupra mediului, este nece-
sarã o viziune de ansamblu pe termen
lung care sã vizeze, dupã cum spu-
neam, întregul lanþ valoric. La nivel
de producþie, cel mai bun exemplu în
acest sens îl reprezintã fabrica de
maºini de spãlat rufe de la Ulmi, care
transpune în practicã viziunea noas-
trã legatã de sustenabilitate. Sunt
mândru cã am construit aici una din-
tre cele mai avansate unitãþi de pro-
ducþie din regiune. Capacitãþile
României în materie de IT ºi forþa de
muncã înalt calificatã o fac o destina-
þie idealã pentru Industry 4.0. Perfor-
manþele unitãþii de la Ulmi în materie
de mediu au fost recunoscute de Fo-
rumul Economic Mondial, care a in-
clus-o pe lista celor mai verzi 13 fa-
brici Industry 4.0 din lume, conferin-

du-i statutul de Sustainability
Lighthouse.

Aceastã investiþie contribuie sem-
nificativ la realizarea obiectivelor
noastre în materie de producþie cu
impact redus asupra mediului ºi vom
continua sã facem eforturi în aceastã
direcþie. Graþie sistemelor avansate
pe care fabrica din Ulmi le integrea-
zã ºi eforturilor depuse, consumul de
energie per produs a scãzut în medie
pe an cu 17%, cel de apã cu 25%, iar
emisiile de gaze cu efect de serã Do-
meniul 1 ºi 2 cu 22%, în linie cu
obiectivele de mediu ale grupului
Arçelik. Apa utilizatã în procesul de
producþie este reciclatã ºi refolositã
în proporþie de 70%, datoritã unei

staþii de epurare de ultimã generaþie
care trateazã întreaga cantitate de
apã folositã în fabricã ºi de cãtre an-
gajaþi. Fabrica foloseºte 100% elec-
tricitate verde, în vreme ce modelul
„digital twin” al fabricii ajusteazã
automat iluminatul ºi optimizeazã
sistemele de rãcire ºi încãlzire.

Reporter: Care sunt obiectivele
strategiei de sustenabilitate ale com-
paniei Arctic?

Murat Büyükerk: Obiectivul
Arçelik, la care Arctic este aliniatã,
este sã devenim o companie net-zero
de-a lungul întregului nostru lanþ va-
loric pânã în 2050. Avem un parcurs
foarte clar în acest sens, iar planul
nostru este unul dintre cele mai am-

biþioase din industrie. Acesta impli-
cã reducerea emisiilor din Domeniul
1 ºi Domeniul 2, dar ºi a celor din
Domeniul 3 provenind din utilizarea
produselor vândute cu 50,4% pânã în
2030, comparativ cu anul 2018, în li-
nie cu cele stabilite prin Acordul de
la Paris. Sustenabilitatea pentru noi
nu înseamnã doar grija pe care o
acordãm reducerii emisiilor de car-
bon, ci ºi asumarea responsabilitãþii
la alte capitole, cum ar fi diminuarea
risipei de energie ºi de materie pri-
mã, precum ºi reducerea poluãrii cu
plastic. Astfel, alte obiective majore
pânã în 2030 sunt reducerea consu-
mului de energie ºi de apã pe produs
cu 45% - în producþie, de la valoarea

de referinþã din 2015, creºterea con-
þinutului de plastic reciclat la 40%,
iar a celui de biomateriale la 5%.

Reporter: Care sunt provocãrile
pentru o companie ce implemen-
teazã principiile ESG? Ce buget
alocaþi pentru integrarea aspectelor
de mediu în propriul model de busi-
ness?

Murat Büyükerk: Tranziþia spre
modelul economic durabil trebuie
sã acorde atenþie nu doar mediului,
ci ºi impactului social ºi celui al
practicilor de guvernanþã corporati-
vã. Pentru acest lucru este nevoie de
recalibrarea tuturor strategiilor de
dezvoltare ºi de stabilirea unor
obiective privind implementarea,
mãsurarea ºi raportarea iniþiativelor
din sfera ESG. Atenþia pe care o
acordãm impactului asupra mediu-
lui este extrem de importantã în ca-
zul nostru. De exemplu, în cazul fa-
bricii din Ulmi investiþia se ridicã la
peste 160 de milioane de euro. De
asemenea, în ultimii ani am alocat
peste 13 milioane de euro pentru
modernizarea fabricii de frigidere
de la Gãeºti, investiþiile vizând
creºterea eficienþei prin digitaliza-
re, în special sporirea gradului de
automatizare ºi îmbunãtãþirea con-
trolului calitãþii.

Reporter: Cum se reflectã în pro-
duse ºi în tehnologii viziunea centra-
tã pe sustenabilitate a companiei?

Murat Büyükerk: Misiunea
Arctic este de a face sustenabilitatea
accesibilã unui numãr cât mai mare
de români, investind în dezvoltarea
de produse eficiente energetic, teh-
nologii de ultimã orã ºi metode de
producþie prietenoase cu mediul.
Consumul redus de energie ºi apã
este o prioritate pentru noi, la fel ca ºi
pentru clienþii noºtri. Avem stabilite
þinte anuale privind îmbunãtãþirea
performanþelor produselor noastre ºi
din aceste puncte de vedere.

(continuare în pagina 8)

P
atru din cinci români sunt dispuºi sã facã mai multe pentru

sustenabilitate, dar spun cã au nevoie de mai multe

cunoºtinþe în acest sens, ne-a spus, în cadrul unui interviu,

Murat Büyükerk, CEO Arctic. Acesta a subliniat: „Consuma-

torii au devenit mai selectivi, cautã branduri care dau dovadã de

transparenþã ºi responsabilitate faþã de societate ºi de planetã. (...)

Ei îºi doresc sã fie ghidaþi pentru a putea adopta comportamente

sustenabile pe termen lung. Acesta este motivul pentru care Arctic

se concentreazã nu numai pe eco-design – cercetare ºi tehnologii

avansate – sau producþie sustenabilã, ci ºi pe educaþie pentru un

consum responsabil. (...) Puterea pe care o avem, ca mediu de afa-

ceri, de a influenþa schimbarea comportamentelor reprezintã o

oportunitate uriaºã în care cred cu tãrie. Este vital sã creºtem gra-

dul de conºtientizare cu privire la sustenabilitate, dar ºi sã oferim

produse sau servicii de acest tip. Aspirãm cãtre o societate în care

cât mai mulþi oameni sã fie conºtienþi de problemele legate de su-

stenabilitate, sã fie pregãtiþi sã ia mãsuri colective ºi sã transmitã

mai departe aceastã mentalitate cãtre generaþiile viitoare”.

Tranziþia cãtre
o economie
verde va impune
un nou model de
business

C
onceptul de dezvoltare durabilã, care a
pornit iniþial de la preocuparea faþã de
mediu, s-a extins de-a lungul timpului cu
o dimensiune economicã ºi socialã, iar în
prezent capteazã din ce în ce mai multã
atenþie.

În mediul economic, sustenabilitatea presupune un
management orientat pe un alt tip de business decât

cel cunoscut anterior, care urmãrea ob-
þinerea unui profit mare, cât mai rapid,
ºi care nu era strãin de exploatarea me-
diului. Noul model, însã, se referã la o
organizaþie stabilã, profitabilã pe ter-
men lung, care sã acorde o atenþie spo-
ritã problemelor de mediu ºi celor so-
ciale.

Reprezentanþii companiilor care implementeazã
modelul axat pe sustenabilitate considerã cã tranziþia
cãtre o economie verde va accelera, în condiþiile în
care gradul de conºtientizare colectivã a problemelor
de mediu se va extinde, cererea de produse ºi servicii
sustenabile va fi tot mai mare, iar tehnologiile inova-
toare, din ce în ce mai rãspândite, vor face posibilã
utilizarea mai eficientã a materiilor prime, a produse-
lor ºi deºeurilor, respectiv vor limita consumul prin
folosirea resurselor reutilizabile.

Necesarul de finanþare a proiectelor durabile este
unul semnificativ, în condiþiile în care schimbãrile au
loc la toate nivelurile ºi în toate domeniile. În acest
context, proiectele legate de tranziþia cãtre o econo-
mie verde au devenit o prioritate atunci când vine
vorba despre finanþare, fie cã sunt bani europeni, fie
credite bancare.

În toamna anului trecut, Comisia Europeanã a
aprobat, pentru România, Programul Dezvoltare Du-
rabilã 2021-2027, în valoare totalã de 5,2 miliarde de
euro, prin care se vor finanþa proiecte de eficienþã
energeticã ºi mediu. n

ALINA
VASIESCU
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”Când companiile vor fi
responsabile, nivelul de trai
al românilor se va îmbunãtãþi

considerabil”
(Interviu cu Dragoº Tuþã, preºedintele ºi fondator al Ambasadei Sustenabilitãþii în România)

l ”Existã o presiune continuã asupra companiilor pentru realizarea de investiþii în proiecte strategice de sustenabilitate”
l ”Fiecare dintre noi poate fi ambasador pentru sustenabilitate ºi mediu” l ”Sustenabilitatea ºi educaþia pentru mediu sunt
la început de drum în România”

Reporter: Cum a luat naºtere
Ambasada Sustenabilitãþii ºi cum
promovaþi aspectele ce þin de o eco-
nomie durabilã?

Dragoº Tuþã: Ideea proiectului a
apãrut în echipa agenþiei de consul-
tanþã The CSR Agency încã de la
începutul anului 2016 din dorinþa de
a ajuta companiile sã înþeleagã cã ne
aflãm într-o perioadã de tranziþie la
modelul economic sustenabil, acela
în care companiile, prin parteneriate,
pot rezolva probleme sociale ºi de
mediu fãrã sã sacrifice eficienþa eco-
nomicã. Credem cu tãrie cã atunci
când companiile vor fi responsabile,
nivelul de trai al românilor se va
îmbunãtãþi considerabil.

În toate iniþiativele noastre pro-
movãm colaborarea ca instrument de
învãþare ºi dezvoltare încã din pri-
mul moment. Programul nostru Coa-
liþia România Sustenabilã reuneºte
deja peste 140 de companii cu un nu-
mãr de peste 75.000 de angajaþi ºi o
cifrã de afaceri impresionantã. Sunt
liderii economiei româneºti care, în
cadrul coaliþiei, au oportunitatea atât
sã le ofere angajaþilor lor un context
de învãþare, cât mai ales sã se aºeze
la masã cu alte organizaþii mari din
România ºi cu alþi lideri, cu scopul
de a identifica probleme ºi oportuni-
tãþi pentru a formula soluþii. Coaliþia
România Sustenabilã este partener
oficial al Guvernului României în
implementarea Strategiei Naþionale
de Dezvoltare Durabilã (SNDDR) ºi

suntem în dialog continuu despre
aceste oportunitãþi ºi probleme în
care trebuie sã ne implicãm împreu-
nã pentru a le rezolva.

Reporter:Ce înseamnã, în anul
2023, sustenabilitatea pentru o com-
panie ºi pentru o persoanã fizicã?

Dragoº Tuþã: Atunci când vorbim
de sustenabilitate în mediul econo-
mic, domeniul în care Ambasada Su-
stenabilitãþii activeazã, vorbim de-
spre un stil de management respon-
sabil ºi sustenabil, în care este foarte
important ca managerii sã înþeleagã
cã pentru a conduce o organizaþie
stabilã ºi profitabilã pe termen lung,
e nevoie sã contribuie la rezolvarea
problemelor de mediu ºi a celor so-
ciale ºi sã nu continue pe modelul
economic în care urmãream sã obþi-
nem un profit cât mai mare, în mod
cât mai rapid ºi, din pãcate, explo-

atând mediul ºi societatea.
La nivel personal, alegerile pe

care le facem pot avea un impact mai
mic sau mai mare asupra mediului.
Diferenþa poate fi fãcutã prin limita-
rea risipei, fie cã e vorba de apã,
energie sau produsele alimentare
cumpãrate zilnic. Fiecare produs are
propria amprentã, determinatã de
cantitatea de emisii de CO2 generatã
pentru transport ºi protecþie, precum
ºi de cantitatea de apã folositã. Dacã
optãm pentru produse locale, de se-
zon, fãrã plastic sau ambalaje excesi-
ve, cu durabilitate mare, se va genera
o cantitate din ce în ce mai puþinã de
deºeuri. Acestea sunt doar câteva
exemple despre cum putem fi suste-
nabili în vieþile noastre de zi cu zi.
Cu ocazia Zilei Sustenabilitãþii în
România, noi am dezvoltat o platfor-
mã pe care se regãsesc numeroase
soluþii de limitare a încãlzirii globa-
le, care este cea mai arzãtoare di-
mensiune a sustenabilitãþii în zilele
noastre. Soluþiile sunt adresate atât
cetãþenilor, cât ºi companiilor, orga-
nizaþiilor non-profit ºi autoritãþilor.

”Eficientizarea
consumului de
resurse printr-un
consum sustenabil ºi
reducerea impactului
asupra mediului -
principalele provocãri
ale ultimilor ani”

Reporter: Care consideraþi cã
este rolul unui consum sustenabil în
contextul provocãrilor ultimilor ani?

Dragoº Tuþã: Eficientizarea con-
sumului de resurse printr-un consum
sustenabil ºi reducerea impactului
asupra mediului au fost printre prin-
cipalele provocãri ale ultimilor ani.
Consumul sustenabil presupune,
printre altele, o conºtientizare depli-
nã a consumatorilor, posibilitatea ºi
capacitatea lor de a dispune ºi evalua
corect informaþiile despre impactul
social ºi de mediu al bunurilor ºi ser-
viciilor pe care le folosesc.

În contextul în care 5 din cele 9 li-
mite planetare au fost depãºite, iar
resursele de care dispunem sunt din
ce în ce mai limitate, actualele mode-
le de consum sustenabil sunt nu doar
esenþiale pentru a împiedica epuiza-
rea resurselor planetei, dar încã insu-
ficiente pentru a garanta generaþiilor
viitoare capacitatea de a-ºi satisface
propriile nevoi.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii durabile?

Dragoº Tuþã: În contextul apari-
þiei de noi reglementãri ºi standarde
de raportare, a rãzboiului de la grani-
þã, a insecuritãþii energetice ºi con-
centrarea tot mai mare a investitori-
lor asupra performanþei sociale, de
mediu ºi de guvernare (ESG), existã
o presiune continuã asupra compa-
niilor pentru realizarea de investiþii

în proiecte strategice de sustenabili-
tate ºi de a contribui, în consecinþã,
la o economie verde, ce poate contri-
bui la dezvoltarea durabilã a societã-
þii per ansamblu. Evoluþia continuã a
acestor standarde ºi reglementãri po-
ate aduce beneficii reale economiei,
dacã ºi eforturile companiilor ºi au-
toritãþilor sunt pe mãsurã în procese-
le de aplicare ºi monitorizare.

Reporter: Cât de atenþi sunt par-
tenerii dumneavoastrã la îndeplini-
rea standardelor de sustenabilitate?
Care este deschiderea acestora faþã
de soluþiile sustenabile? Cât de pre-
gãtite sunt companiile de la noi din
punct de vedere al politicilor suste-
nabile?

Dragoº Tuþã: Companiile care
sunt alãturi de noi în cadrul Coaliþiei
România Sustenabilã au început sã
facã schimbãri. ªi nu din ultimii doi
ani, de când vedem o accelerare eu-
ropeanã, ci chiar înainte sã aparã
aceastã accelerare. Alãturi de noi au
venit liderii economiei româneºti.
Din perspectiva moralitãþii, cei care
sunt preocupaþi sã obþinã un profit
moral încã dinainte ca legea sã-i
oblige, încã dinainte de a vorbi des-
pre impuneri din partea guvernelor
sau ale Comisiei Europene, iar ceea
ce am observat în anul 2022 ºi pânã la
aceastã datã în 2023 e îmbucurãtor.

Reporter: Care sunt cele mai
mari provocãri pentru o companie ce
implementezã principiile ESG?

Dragoº Tuþã: ESG a fost introdus
iniþial în sectoarele financiare ºi de
management pentru a defalca facto-
rii pe care companiile ºi instituþiile
financiare ar trebui sã le ia în consi-
derare atunci când iau decizii de in-
vestiþii ºi de afaceri. ESG este menit
sã fie un instrument de management
al riscului, la ce indicatori/metrici ar
putea afecta randamentele financia-
re ale companiilor. ESG se concen-
treazã pe riscurile financiare.

”Credem în
principiul «lead by
example»”

Reporter: Ce presupune compor-
tamentul unui cetãþean atent la me-
diu? Cât de cunoscut este conceptul
de sustenabilitate în rândul popula-
þiei?

Dragoº Tuþã: Trãim într-o socie-

tate a consumului. Economia se ba-
zeazã pe consum ºi, din pãcate, asta
trebuie cumva sã schimbãm. Com-
portamentul unui cetãþean atent la
mediu þine foarte mult ºi de mediul în
care îºi desfãºoarã activitãþile, pre-
cum ºi de accesul pe care îl are la re-
sursele de informare.

Noi credem în principiul ”lead by
example”. Astfel, fiecare dintre noi
poate fi ambasador pentru sustenabi-
litate ºi mediu, în grupul/comuni-
tatea din care face parte. Conform
Green Report, un astfel de comporta-
ment în rândul Generaþiei Z presupu-
ne acþiuni precum mersul pe jos ºi
evitarea risipei de mâncare. Totoda-
tã, potrivit datelor studiului naþional
Insights PulseZ, tinerii din România
aleg sã refoloseascã ºi sã recicleze
ambalajele (55%), dar ºi sã colecteze
selectiv gunoiul (30%), în timp ce
61% dintre ei sunt de pãrere cã, în de-
cizia de cumpãrare, foarte mult con-
teazã ca un brand sã fie sustenabil.

La nivel macro, fiecare dintre noi
poate contribui prin a începe sã fim
mai atenþi la ce se întâmplã în zona
de consum de energie ºi resurse natu-
rale, sã consumãm responsabil apa,
electricitatea, gazul - acasã ori la lo-
cul de muncã.

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene în
privinþa reciclãrii?

Dragoº Tuþã: Sustenabilitatea ºi
educaþia pentru mediu sunt la înce-
put de drum în România. În ultima
perioadã am observat mai multe de-
mersuri ºi iniþiative publice pentru a
contribui la educarea cetãþenilor cu
privire la sustenabilitate prin activi-
tãþi de reciclare selectivã, planta-
re/reîmpãdurire, colectare a deºeuri-
lor din naturã ºi multe altele. Imple-
mentarea acþiunilor de educare pre-
cum ”Sãptãmâna Verde”, de exem-

plu, aduce în discuþie metode inte-
ractive de educare a generaþiilor vii-
toare, demonstrând practic nu doar
importanþa sustenabilitãþii în viaþa
fiecãruia dintre noi, dar ºi a compor-
tamentelor sustenabile pe termen
lung.

Reporter: Consideraþi cã econo-
mia circularã primeºte destulã aten-

þie din partea autoritãþilor noastre?
Dacã nu, cum consideraþi cã ar trebui
sã fie implicarea acestora?

Dragoº Tuþã: Economia circularã
este esenþialã în discuþia privind eco-
nomia verde per ansamblu. În Rom-
ânia, aceasta se bucurã de un parcurs
ascendent. Oamenii sunt din ce în ce
mai atenþi la comportamentele lor de
consum, produsele ce survin din eco-
nomia circularã devenind din ce în ce
mai apreciate. Chiar ºi aºa, acest tip
de economie este încã insuficient
apreciatã ºi promovatã la nivel ma-
cro. Legislaþia în vigoare nu rãspun-
de încã nevoilor unei economii cir-
culare autentice, actorii economici
fiind dezavantajaþi din acest punct de
vedere.

Economia circularã contribuie ac-
tiv la dezvoltarea durabilã ºi sãnãto-
asã a României prin implicarea unor
actori economici ºi sociali care în

mod tradiþional ar fi marginalizaþi, în
ciuda talentului ºi valorii adãugate
pe care o aduc prin munca lor. Con-
form unui studiu recent al Deloitte,
economia circularã poate crea pânã
la 300 de milioane de noi locuri de
muncã pânã în 2030 la nivel global,
contribuind totodatã la ameliorarea
decalajelor socio-economice. În
contextul în care în România avem
milioane de persoane aflate în situa-
þii de vulnerabilitate ºi excluziune
socio-economicã (precum tinerii
NEET, persoane cu dizabilitãþi etc.),
economia circularã poate oferi nu
doar o soluþie în acest sens prin oferi-
rea unor locuri de muncã stabile, dar
ºi un model sustenabil de business
care contribuie activ la realizarea
Obiectivelor de Dezvoltare Durabi-
lã. Eficientizarea reglementãrilor în
spaþiul economic pentru înfiinþarea
ºi angajarea persoanelor în busi-
ness-uri sustenabile, ori oferirea de
linii de finanþare dedicate în acest
sens pot fi soluþii reale pentru dez-
voltarea sectorului economic verde.

Reporter: Ce parteneriate aveþi
pentru promovarea sustenabilitãþii?

Dragoº Tuþã: Derulãm din anul
2020 programul Coaliþia România
Sustenabilã (CRS), o iniþiativã pri-
vatã, apoliticã, înfiinþatã de Ambasa-
da Sustenabilitãþii în România, în
parteneriat cu Departamentul pentru
Dezvoltare Durabilã din cadrul Gu-
vernului, ca urmare a acþiunilor su-
port pentru implementarea ºi moni-
torizarea SNDDR 2030. Coaliþia asi-

gurã o platformã de dialog ºi colabo-
rare pentru autoritãþile publice cu
mediul de afaceri, societatea civilã ºi
lideri de opine, precum membri ºi
specialiºti din mediul diplomatic,
academic, public sau presã, ca susþi-
nãtori.

În calitate de partener de dialog al
Departamentului pentru Dezvoltare
Durabilã (DDD), Coaliþia România
Sustenabilã, atât prin secretariatul asi-
gurat de cãtre reprezentanþii Ambasa-
dei Sustenabilitãþii în România
(ASR), cât ºi prin membrii acesteia,
s-au implicat într-un mod activ în pro-
cesele de elaborare, atât pentru Ra-
portul Naþional Voluntar, cât ºi pentru
Codul Român al Sustenabilitãþii.

În cadrul CRS sunt, în acest mo-
ment, peste 140 de organizaþii mem-
bre - companii per profit, non profit,
instituþii academice ºi voluntari.

Reporter: Vã mulþumesc! n

A
tunci când vorbim de sustenabilitate în mediul economic,

vorbim despre un stil de management responsabil ºi suste-

nabil, spune Dragoº Tuþã, preºedintele Ambasadei Suste-

nabilitãþii în România, subliniind cã este foarte important

ca managerii sã înþeleagã cã pentru a conduce o organiza-

þie stabilã ºi profitabilã pe termen lung, e nevoie sã contribuie la re-

zolvarea problemelor de mediu ºi a celor sociale ºi sã nu continue

pe modelul economic în care ”urmãream sã obþinem un profit cât

mai mare, în mod cât mai rapid ºi, din pãcate, exploatând mediul ºi

societatea”.

Obiectivele principale ale Coaliþiei
România Sustenabilã:
- dezvoltarea unei baze coerente pentru consultare

cu Guvernul ºi alte instituþii publice pe teme care au

impact asupra dezvoltãrii durabile a României;

- dezvoltarea continuã a comunitãþii de (persoane

juridice) ºi (persoane fizice) implicaþi în dezvolta-

rea durabilã a României prin contribuþia voluntarã,

individualã ºi colectivã;

- constituirea de care contribuie la , în cadrul cãro-

ra participanþii redacteazã planuri de acþiune, ge-

nereazã soluþii ºi programe care sã conducã la

atingerea þintelor asumate ºi implementeazã acti-

vitãþile agreate, în intervalul 2020-2030;

- monitorizarea ºi comunicarea publicã a în direc-

þia dezvoltãrii durabile. n

Programul nostru
Coaliþia România

Sustenabilã reuneºte
deja peste 140 de
companii cu un
numãr de peste

75.000
de angajaþi ºi o cifrã

de afaceri
impresionantã".

Cu ocazia Zilei Sustenabilitãþii în România, noi
am dezvoltat o platformã pe care se regãsesc

numeroase soluþii de limitare a încãlzirii
globale, care este cea mai arzãtoare

dimensiune a sustenabilitãþii în zilele noastre.
Soluþiile sunt adresate atât cetãþenilor, cât ºi

companiilor, organizaþiilor non-profit ºi
autoritãþilor".
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COMPANII

Sustenabilitatea corporativã
în era digitalã

S
ustenabilitatea corporativã
în era digitalã este un con-
cept complex ºi cu mai mul-
te faþete, care necesitã ca so-

cietãþile comerciale sã adopte o
abordare holisticã a operaþiunilor
lor, este de pãrere Andreea Negru,
preºedintele Asociaþiei pentru Dez-
voltarea Antreprenoriatului Autoh-
ton (ADAA). Acordând prioritate
durabilitãþii în toate aspectele aface-
rii lor, companiile nu pot doar sã con-
tribuie la un viitor mai durabil, ci ºi
sã construiascã încredere ºi loialitate
faþã de clienþi, angajaþi ºi alte pãrþi
interesate, opineazã aceasta.

Andreea Negru ne-a transmis: “Su-
stenabilitatea corporativã se referã la
ideea cã organizaþiile trebuie sã fun-
cþioneze într-un mod care este durabil
din punct de vedere economic, social
ºi ecologic. În era digitalã, acest con-
cept capãtã o nouã semnificaþie, deoa-
rece tehnologia joacã un rol din ce în
ce mai important în economia globalã.
Un aspect al sustenabilitãþii corporati-
ve în era digitalã este nevoia compa-
niilor de a-ºi minimiza impactul asu-
pra mediului. Aceasta poate implica
mãsuri precum reducerea consumului
de energie în centrele de date, imple-
mentarea practicilor de aprovizionare
durabilã pentru componente electroni-
ce ºi adoptarea de modele circulare de
afaceri care promoveazã reutilizarea ºi
reciclarea produselor tehnologice.

Un alt aspect important al sustena-
bilitãþii corporative în era digitalã con-
stã în necesitatea de a ne asigura cã
tehnologia este utilizatã într-un mod
de care sã beneficieze societatea în an-
samblu. Aceasta poate implica mãsuri
precum dezvoltarea de produse ºi ser-
vicii care promoveazã durabilitatea
socialã ºi de mediu, utilizarea datelor
ºi a analizelor pentru a identifica ºi
aborda provocãrile societale ºi promo-
varea incluziunii digitale pentru a se
asigura cã toatã lumea are acces la be-

neficiile tehnologiei.
Sustenabilitatea corporativã în era

digitalã implicã, de asemenea, un ac-
cent pe practicile de afaceri etice ºi re-
sponsabile. Acest lucru poate implica
mãsuri precum protejarea confidenþia-
litãþii ºi securitãþii datelor clienþilor,
asigurarea faptului cã tehnologia nu
este utilizatã pentru a perpetua inegali-
tatea sau discriminarea ºi promovarea
transparenþei ºi a rãspunderii în opera-
þiunile de afaceri”.

Într-o epocã în care încrederea în
afaceri ºi instituþii este la un nivel scã-
zut, niciodatã nu a fost mai important
pentru companii sã acorde prioritate
eticii ºi responsabilitãþii în operaþiuni-
le lor, este de pãrere preºedintele
ADAA, care aratã: ”În centrul practi-
cilor de afaceri etice ºi responsabile se
aflã ideea de a face ceea ce este corect,
chiar ºi atunci când poate sã nu fie cea
mai profitabilã sau convenabilã opþiu-
ne. Acest lucru poate implica totul, de
la protejarea confidenþialitãþii ºi a da-
telor clienþilor, pânã la asigurarea fap-
tului cã produsele sunt obþinute ºi fa-
bricate într-o manierã durabilã ºi re-
sponsabilã din punct de vedere social.

Dar dincolo de imperativul moral
de a face ceea ce trebuie, existã ºi mo-
tive practice pentru care companiile ar
trebui sã acorde prioritate eticii ºi re-
sponsabilitãþii. În primul rând, între-
prinderile care acordã prioritate eticii
ºi responsabilitãþii au mai multe ºanse
sã construiascã relaþii loiale pe termen
lung cu clienþii, angajaþii ºi alte pãrþi
interesate. De asemenea, este mai pro-
babil sã evite riscurile juridice ºi repu-
taþionale costisitoare care pot apãrea
din comportamentul lipsit de eticã sau
iresponsabil.

Deci, ce pot face companiile pentru
a acorda prioritate eticii ºi responsabi-
litãþii în operaþiunile lor? Pentru înce-
put, ele pot stabili coduri clare de con-
duitã ºi linii directoare etice pe care
toþi angajaþii trebuie sã le respecte. De

asemenea, pot implementa programe
riguroase de formare pentru a se asigu-
ra cã toþi angajaþii înþeleg ºi respectã
aceste linii directoare.

În plus, companiile pot lucra pentru
a construi o culturã a transparenþei ºi a
rãspunderii, în care angajaþii sunt
încurajaþi sã vorbeascã despre preocu-
pãrile sau încãlcãrile etice fãrã teama
de represalii. De asemenea, pot stabili
mecanisme independente de suprave-
ghere ºi raportare pentru a se asigura
cã încãlcãrile etice sunt identificate ºi
abordate cu promptitudine.

Dar, în cele din urmã, cel mai im-
portant pas pe care îl pot face compa-
niile cãtre practici de afaceri etice ºi
responsabile este acela de a face din el
o parte esenþialã a valorilor ºi misiunii
lor. Acordând prioritate eticii ºi re-
sponsabilitãþii în toate aspectele ope-
raþiunilor lor, de la dezvoltarea produ-
selor pânã la managementul lanþului
de aprovizionare, companiile îºi pot
construi o reputaþie de integritate ºi
încredere care le va servi bine în anii
urmãtori”.

Este impetuos de luat în considerare

rolul pe care etica ºi responsabilitatea
îl joacã în propriile afaceri ºi organiza-
þii, mai considerã Andreea Negru, adã-
ugând cã trebuie sã lucrãm împreunã
pentru a construi un viitor mai durabil
ºi mai echitabil, în care afacerile nu
sunt doar despre obþinerea de profit, ci
despre a face ceea ce este corect pentru
clienþii noºtri, angajaþii noºtri ºi comu-
nitãþile noastre. Durabilitatea socialã
este un aspect important al durabilitã-
þii, care se referã la capacitatea unei
societãþi de a menþine o structurã so-
cialã stabilã ºi echitabilã în timp, sati-
sfacând în acelaºi timp nevoile gene-
raþiilor prezente ºi viitoare.

În contextul durabilitãþii, durabili-
tatea socialã cuprinde o gamã largã de
factori, inclusiv stabilitatea economi-
cã, justiþia socialã, diversitatea cultu-
ralã ºi participarea politicã. Este strâns
legatã de sustenabilitatea mediului,
deoarece un mediu sãnãtos este esen-
þial pentru menþinerea stabilitãþii ºi bu-
nãstãrii sociale, mai spune aceasta.

În opinia sa, atingerea durabilitãþii
sociale necesitã o abordare atât a ne-
voilor pe termen scurt, cât ºi pe termen
lung ºi implicã colaborarea ºi coopera-
rea între toate sectoarele societãþii, in-
clusiv guvernul, societatea civilã ºi
sectorul privat. Aceasta include asigu-
rarea faptului cã politicile ºi practicile
sunt echitabile ºi incluzive, cã resurse-
le sunt distribuite echitabil ºi cã vocile
ºi nevoile grupurilor marginalizate
sunt auzite ºi luate în considerare.

”Unele strategii cheie pentru pro-
movarea durabilitãþii sociale includ
investiþiile în educaþie ºi servicii socia-
le, promovarea creºterii economice
durabile care sã beneficieze toþi mem-
brii societãþii, construirea de comuni-
tãþi puternice ºi rezistente ºi stimularea
sentimentului de responsabilitate so-
cialã ºi implicare în rândul indivizilor
ºi organizaþiilor.

În cele din urmã, durabilitatea so-
cialã este esenþialã pentru atingerea

durabilitãþii adevãrate, deoarece este
fundaþia pe care se poate construi su-
stenabilitatea ecologicã, economicã ºi
culturalã. Lucrând pentru a promova
durabilitatea socialã, putem crea un
viitor mai echitabil, mai just ºi mai du-
rabil pentru noi înºine ºi pentru gene-
raþiile viitoare”.

În era digitalã, sustenabilitatea cor-
porativã este mai importantã ca nicio-
datã, deoarece tehnologia a schimbat
fundamental modul în care afacerile
opereazã ºi impactul lor asupra mediu-
lui ºi a societãþii. Companiile trebuie
sã-ºi reevalueze modul de funcþionare
pentru a îndeplini nevoile din ce în ce
mai diverse ale clienþilor, în timp ce îºi
asumã responsabilitatea faþã de me-
diul înconjurãtor ºi faþã de societate. În
acest sens, sustenabilitatea digitalã se
referã la utilizarea tehnologiei ºi a ino-
vaþiei pentru a spori sustenabilitatea
corporativã. Exemple de practici de
sustenabilitate digitalã includ utiliza-
rea energiei regenerabile pentru a ali-
menta centrele de date, dezvoltarea de
soluþii de mobilitate durabile ºi utiliza-
rea inteligenþei artificiale pentru a re-
duce risipa de alimente. În plus, com-
paniile trebuie sã îºi asume o abordare
complexã pentru sustenabilitatea cor-
porativã, abordând probleme precum
schimbãrile climatice, inegalitatea so-
cialã ºi problemele de sãnãtate globa-
lã, ºi sã colaboreze cu alte companii,
guverne ºi organizaþii non-guverna-
mentale pentru a aborda aceste proble-
me la nivel global, susþine Andreea
Negru.

Aceasta conchide cã sustenabilita-
tea corporativã în era digitalã este
esenþialã pentru succesul pe termen
lung al unei companii ºi pentru prote-
jarea mediului înconjurãtor ºi a socie-
tãþii: ”Companiile trebuie sã adopte o
abordare holistica ºi sã utilizeze teh-
nologia pentru a spori sustenabilitatea
lor ºi pentru a aborda problemele glo-
bale”. n

Andreea Negru: "Ce pot face companiile pentru a acorda prioritate eticii ºi
responsabilitãþii în operaþiunile lor? Pentru început, ele pot stabili coduri clare de
conduitã ºi linii directoare etice pe care toþi angajaþii trebuie sã le respecte. De
asemenea, pot implementa programe riguroase de formare pentru a se asigura
cã toþi angajaþii înþeleg ºi respectã aceste linii directoare".



CONSULTANTA

”Bãncile sunt printre
cei mai consecvenþi adepþi
ai schimbãrii de paradigmã

cãtre sustenabilitate”
(Interviu cu Elena Iacob, partener al casei de avocaturã Zamfirescu Racoþi Vasile & Partners - ZRVP)

l ”Este dificil de estimat când se va atinge ºi cum va arãta modelul macroeconomic considerat pe deplin sustenabil” l ”Firmele de
avocaturã nu pot rãmâne în afara tranziþiei cãtre un model sustenabil de activitate”

Reporter: Care este rolul secto-
rului financiar în atingerea obiecti-
velor Acordului de la Paris privind
limitarea încãlzirii globale?

Elena Iacob: Sistemul financiar
acþioneazã ca o pârghie de transmi-
siune în atingerea obiectivelor de
mediu fixate prin acordurile inter-
naþionale. De la politici ºi reguli la
implementare, intermediarii finan-
ciari joacã un rol esenþial în spriji-
nirea atingerii obiectivelor de su-
stenabilitate, atât prin contribuþia
financiarã orientatã cãtre proiecte-
le încadrate în categoria celor dura-
bile, cât ºi prin consilierea ºi
creºterea conºtientizãrii importan-
þei adoptãrii regulilor de sustenabi-
litate.

Bãncile sunt un partener credibil
ºi interesat în susþinerea obiective-
lor de politicã de mediu, socialã ºi
guvernanþã, fiind bine poziþionate
la intersecþia dintre reglementatori,
instituþii financiare internaþionale
cu atribuþii de susþinere a unor poli-
tici publice ºi mediul de afaceri ºi
comunitãþile sociale.

Finanþarea sustenabilã implicã
luarea în considerare a aspectelor
de mediu, sociale ºi de guvernanþã
(ESG) atunci când se iau decizii de
creditare, ceea ce conduce la mai
multe investiþii pe termen lung în
activitãþi ºi proiecte economice du-
rabile.

Reporter: Care este amploarea
proiectelor verzi în portofoliile
bãncilor ºi care este destinaþia fi-
nanþãrilor?

Elena Iacob: Bãncile sunt în
prima linie a iniþiativelor. Menþio-
nez aici dezvoltarea de produse
verzi atât în zona de finanþãri cor-
porate, cum sunt finanþãrile proiec-
telor de energie regenerabilã, efi-

cienþã energeticã, economie circu-
larã, dar ºi utilizarea standardelor
ºi bunelor practici internaþionale în
scopul finanþãrilor sustenabile - in-
clusiv clauzele elaborate în cadrul
LMA (Loan Market Association)
ºi promovarea de produse de inve-
stiþii bazate pe certificãri de tipul
MSCI, S&P, Sustainalytics, Eco-
vadis.

În domeniul de retail sunt vizibi-
le programe de credite ipotecare
verzi pentru imobile cu clasã ener-
geticã superioarã, pentru achiziþii
de panouri fotovoltaice sau diverse
alte obiective sustenabile.

”Majoritatea bãncilor
au integrat în analiza
de creditare
informaþiile colectate
de la companii pe
teme de mediu,
sociale ºi de
guvernanþã
corporativã”

Reporter: Cum s-a adaptat si-
stemul bancar din România la fi-
nanþarea durabilã ºi ce înseamnã
pentru acesta, în 2023, o asemenea
orientare?

Elena Iacob: Majoritatea bãnci-
lor, dacã nu chiar toate, au integrat
deja în analiza de creditare infor-
maþiile colectate de la companii pe
teme de mediu, sociale ºi de guver-
nanþã corporativã ºi acordã o pon-
dere din ce în ce mai mare criterii-
lor ESG în acordarea finanþãrilor.
Taxonomia, un termen oarecum
criptic la început, a devenit un in-

strument obligatoriu pentru bãnci
în alegerea activitãþilor economice
durabile din punctul de vedere al
mediului, cu respectarea criteriilor
sociale ºi de guvernanþã.

Bãncile au secþiuni dedicate po-
liticilor ºi principiilor ESG imple-
mentate la nivel de grup sau de
companie ºi dincolo de cerinþele de
raportare stabilite de autoritãþile
bancare se poate considera cã sunt
printre primele organizaþii care au
acceptat ºi ºi-au asumat astfel de
principii în mod natural, firesc. De
la implementarea regulilor în inte-
riorul organizaþiei la lansarea de
numeroase programe sau produse
de creditare verzi, bãncile sunt
printre cei mai consecvenþi adepþi
ai schimbãrii de paradigmã cãtre
sustenabilitate.

Reporter: Care consideraþi cã
este necesarul de finanþare pentru
ca economia noastrã sã devinã una
durabilã? Care sunt segmentele cu
cea mai mare nevoie de finanþare
verde?

Elena Iacob: Necesarul de fi-
nanþare este uriaº. Vorbim de
schimbãri la toate nivelurile ºi de
toate domeniile, de la cele legate de
aspectele zilnice - performanþa
energeticã a clãdirilor de locuit,
iniþiative de reducere a poluãrii în
mediul urban, managementul
deºeurilor ºi consumului, la cele
din domeniile industriale sau din
agriculturã. Segmentele cu cea mai
mare nevoie de finanþare verde
sunt cele în care procesele sunt in-
tensive în resurse - energie, materii

prime - pentru care
înlocuirea tehnologii-
lor, reciclarea sau re-
ducerea emisiilor po-
luante pot face cea mai
mare diferenþã.

Reporter: Care sunt
provocãrile companii-
lor ce aleg implemen-
tarea pr incip i i lor
ESG?

Elena Iacob: Nu
existã un model prede-
terminat, un traseu
aplicabil pentru orice
companie în atingerea
obiectivelor de suste-
nabilitate. Pentru fie-
care tip de companie,

sector de activitate sau industrie,
obiectivele pe fiecare dintre com-
ponentele ESG - mediu/social/gu-
vernanþã - trebuie adaptate, fiind
necesare analize de impact, evaluã-
ri ºi decizii specifice în considera-
rea impactului pozitiv sau negativ.
De exemplu, ce procese afecteazã
pe lanþ factori de mediu (poluare,
apã, energie ºi alte resurse), cum se
poate diminua impactul negativ ºi
ce acþiuni ar putea îmbunãþi situa-
þia (colectare selectivã ºi reciclare,
diminuarea consumurilor, elimina-
rea din utilizare a materialelor po-
luante ºi înlocuirea cu unele degra-
dabile etc.). În operaþiunile compa-
niei, aspectele sociale ºi de tran-
sparenþã trebuie gestionate ºi im-
plementate prin proceduri care sã
ridice performanþa sa din perspec-
tiva ESG, ca o condiþie sine qua
non a atingerii modelului durabil
de dezvoltare. Legislaþia este din
ce în ce mai complexã ºi uneori in-
suficient de clarã, susceptibilã de
interpretãri diferite. Regulile im-
puse sunt de multe ori multidisci-
plinare ºi necesitã expertizã din di-
verse arii sau funcþii pentru corecta
implementare. Confruntate cu un
val de cerinþe, companiile au nevo-
ie de sprijinul oferit de consultanþi
inclusiv avocaþi pentru o tranziþie
linã cãtre modelul durabil.

”Þintele de mediu la
nivel mondial sunt
din ce în ce mai
precise ºi mai
ambiþioase”

Reporter: Ce presupune atinge-
rea sustenabilitãþii la nivel macroe-
conomic?

Elena Iacob: Þintele de mediu
la nivel mondial sunt din ce în ce
mai precise ºi mai ambiþioase.
Acordul COP15 din decembrie
2022 a dat o dimensiune nema-
iîntâlnitã, revoluþionarã, þintelor de
biodiversitate, privind refacerea
ecosistemelor degradate la nivel
global (pe uscat ºi pe mare), con-
servarea ariilor terestre, a apelor
interioare, zonelor de coastã ºi ma-
ritime, prevenirea dispariþiei spe-

ciilor, gestionarea responsabilã a
proceselor în agriculturã, pescuit,
domeniul forestier ºi altele. Acor-
dul creeazã premisele creºterii în
mod semnificativ a finanþãrii pen-
tru biodiversitate din toate sursele -
naþionale, internaþionale, publice
ºi private - ºi se anticipeazã cã va
mobiliza cel puþin 200 de miliarde
de dolari pe an pânã în 2030.

La nivel european, Comisia Eu-
ropeanã susþine în continuare o þin-
tã de 45% din energia UE din surse
regenerabile pânã în 2030. Deºi
existã state care sprijinã tempori-
zarea, nu existã însã îndoieli asu-
pra scopului de utilizare în grad din
ce în ce mai mare a energiei din sur-
se verzi.

Este dificil de estimat când se va
atinge ºi cum va arãta modelul ma-
croeconomic considerat pe deplin
sustenabil. Este însã sigur cã acea-
sta implicã eforturi susþinute de
adoptare a principiilor ºi adaptare
permanentã la obiectivele miºcãto-
are.

Reporter: Anul acesta, nego-
ciatorii Consiliului ºi ai Parlamen-
tului European au ajuns la un acord
provizoriu privind obligaþiunile
verzi europene. Ce ne puteþi spune
despre acest tip de finanþare a
creºterii economice durabile?

Elena Iacob: ESG a devenit o
componentã esenþialã atunci când

ne referim la proiectele de finanþa-
re, fiind consideratã un pilon al
dezvoltãrii ºi stabilitãþii unei com-
panii. Pe mãsurã ce necesitatea re-
spectãrii principiilor ESG a fost re-
cunoscutã ca o condiþie pentru ac-
cesul la investiþii din partea acþio-
narilor sau la finanþare în general,
factor de sine stãtãtor de perfor-
manþã a companiei, s-a creat un sti-
mulent pentru greenwashing sau
prezentarea înºelãtoare, dezinfor-
marea cu privire la aspectele de
mediu în legãturã cu produsele.
Mai mult, cerinþele de raportare au
fost în mod tradiþional centrate pe
datele financiare ºi lipsesc infor-
maþii istorice credibile cu privire la
performanþa companiilor în mate-
rie de criterii ESG.

Iniþiativa legislativã privind
obligaþiunile verzi a pornit din ne-
cesitatea de a le asigura investitori-

lor mecanisme ºi criterii standardi-
zate ºi credibile prin care sã evalu-
eze potenþialii emitenþi de obliga-
þiunile care urmãresc obiective du-
rabile din punctul de vedere al me-
diului, aºa numitele obligaþiuni
verzi. Sunt stabilite reguli ºi obli-
gaþii de înregistrare pentru entitãþi-
le care acþioneazã ca examinatori
externi pentru emisiunile de obli-
gaþiuni verzi, utilizarea taxonomiei
pentru uniformitate în încadrarea
proiectelor considerate eligibile
pentru finanþarea prin astfel de
obligaþiuni ºi standard de raportare
ºi transparenþã faþã de investitori.

Reporter: Care este angajamen-
tul ZRVPfaþã de iniþiativele ESG?

Elena Iacob: Unul clar ºi bine
definit, asumat la nivelul întregii
firme. Firmele de avocaturã nu pot
rãmâne în afara tranziþiei cãtre un
model sustenabil de activitate, aº
spune chiar cã suntem în zona de
avangardã în acest parcurs, în vir-
tutea rolului de consultant în im-
plementarea cerinþelor de regle-
mentare ºi de sfãtuitor în interpre-
tarea legislaþiei în continuã evolu-
þie. De ceva ani avem în derulare
iniþiative privind reducerea am-
prentei de carbon, între altele prin
reducerea utilizãrii de plastic,
hârtie ºi alte consumabile, extinde-
rea acþiunilor de reciclare ºi încor-
porarea produselor reciclate în ac-

tivitate, consum responsabil de
energie ºi apã, selectarea de furni-
zori care aplicã mãsuri de sustena-
bilitate.

De asemenea, suntem preocupa-
þi de diversitate ºi incluziune, echi-
pa noastrã de avocaþi are o structu-
rã de gen echilibratã, femeile fiind
bine reprezentate în conducerea
firmei (aproximativ jumãtate din
numãrul de parteneri). Suntem per-
manent evaluaþi de directoarele ju-
ridice de specialitate inclusiv pe
criterii de aceastã naturã, dar anga-
jamentul nostru în aceastã arie a
început mult mai timpuriu, fiind
dintotdeauna preocupaþi de menþi-
nerea unei culturi interne care re-
spectã ºi susþine toleranþa, nedi-
scriminarea ºi sprijinul reciproc
drept bazã pentru performanþã.

Reporter: Vã mulþumesc! n

S
istemul financiar acþioneazã ca o pârghie de transmisiune în

atingerea obiectivelor de mediu fixate prin acordurile inter-

naþionale, declarã Elena Iacob, partener ZRVP, menþionând

cã bãncile sunt un partener credibil ºi interesat în susþinerea

obiectivelor de politicã de mediu, socialã ºi guvernanþã,

fiind bine poziþionate la intersecþia dintre reglementatori, instituþii

financiare internaþionale cu atribuþii de susþinere a unor politici pu-

blice ºi mediul de afaceri ºi comunitãþile sociale.

Necesarul de finanþare este uriaº. Vorbim de
schimbãri la toate nivelurile ºi de toate

domeniile, de la cele legate de aspectele zilnice
- performanþa energeticã a clãdirilor de locuit,

iniþiative de reducere a poluãrii în mediul
urban, managementul deºeurilor ºi consumului,

la cele din domeniile industriale sau din
agriculturã".

Bãncile sunt în prima linie a iniþiativelor.
Menþionez aici dezvoltarea de produse verzi
atât în zona de finanþãri corporate, cum sunt

finanþãrile proiectelor de energie regenerabilã,
eficienþã energeticã, economie circularã".
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S
ocietatea bucureºteanã Electromagne-
tica S.A. este binecunoscutã în piaþã în
special pentru telefoanele fabricate
pânã în anii 1990, fiind prezentã pe pia-

þa din România încã din anul 1930, când a fost
înfiinþatã sub denumirea de “Standard Electrica
Românã”.

Perenitatea societãþii de peste 90 ani s-a dato-
rat dezvoltãrii continue de proiecte ºi linii de
bussines în raport cu evoluþia, cerinþele de piaþã
ºi noile tehnologii.

VALORILE care definesc ºi modeleazã per-
manent identitatea companiei ºi cultura organi-
zaþionalã sunt: Creativitatea, Etica în afaceri
care constituie fundamentul relaþiilor noastre
comerciale, Colaborarea prin atitudinea proacti-
vã faþã de nevoile clientului, Grija faþã de mediu,
Dezvoltarea personalã a salariaþilor într-un am-
bient protector ºi sãnãtos, Responsabilitatea so-
cialã, Satisfacþia pãrþilor interesate, Încrederea
în noi înºine, Adaptabilitatea permanentã la ce-
rinþele pieþei.

În ultimii zece ani, fidelã viziunii proprii de a
valorifica potenþialul creativ din cercetarea pro-
prie, în direcþii complementare, cu potenþial
înalt de creºtere, ce asigurã valorificarea supe-
rioarã a resurselor de cercetare-dezvoltare ºi a
bazei sale tehnologice, întreprinderea a dezvol-
tat producþia de corpuri de iluminat cu led ºi sta-

þii de încãrcare maºini electrice de concepþie
proprie. La baza proiectãrii acestora au stat prin-
cipiile ECODESIGN.

Aceste direcþii de dezvoltare, alãturi de pro-
ducþia de energie verde în microhidrocentralele
proprii din bazinul râului Suceava, începutã în
2007, constituie dovada cea mai grãitoare a cre-
zului propriu cu privire la necesitatea trecerii ra-
pide la o economie sustenabilã.

În viziunea Electromagneticii, ce corespunde
cu cea europeanã ºi mondialã, sustenabilitatea se
poate obþine doar prin intermediul unui mix op-
tim între cele trei elemente - economic, social,
mediu -, strategia adoptatã fiind de a menþine
echilibrul între acestea, în sensul cã, pe termen
lung, toþi cei trei piloni (economicul, socialul ºi
mediul înconjurãtor) trebuie sã cunoascã în ace-
eaºi mãsurã  dezvoltãri durabile.

Ca rezultat al preocupãrilor timpurii, astãzi
Electromagnetica S.A. se poate lãuda cã peste
85% din cifra de afaceri provine din activitãþi su-
stenabile conform taxonomiei stabilite prin
REGULAMENTUL DELEGAT (UE)
2021/2139 AL COMISIEI din 4 iunie 2021 de
completare a Regulamentului (UE) 2020/852 al
Parlamentului European.

Electromagnetica S.A. se declarã pe deplin
adepta unei informãri cât mai complete ºi tran-

sparente a tuturor pãrþilor interesate cu privire la
impactul activitãþii proprii asupra mediilor ecolo-
gic, social ºi economic. În acest sens, s-au dema-
rat ºi s-au realizat calculul amprentelor de carbon
pentru principalele corpuri de iluminat stradal cu
led. Electromagnetica S.A. doreºte informarea
potenþialilor clienþi cu privire la amprentele de
carbon lãsate de diferitele produse, pe întregul lor
ciclu de viaþã sã devinã o practicã generalã ºi obli-
gatorie ºi un potenþial criteriu de selecþie pe o pia-
þã concurenþialã care trebuie sã devinã din ce în ce
mai responsabilã faþã de mediul ecologic.

Pe lângã monitorizarea consumurilor ºi colec-
tarea ºi reciclarea deºeurilor, planul pe termen
mediu pentru întãrirea sustenabilitãþii proprii ºi
trecerea la 100% activitãþi economice sustenabi-
le din punct de vedere al taxonomiei, aºa cum
este ea definitã la ora actualã prin Regulamentul
(UE) 2020/852, include investiþii în vederea tre-
cerii treptate a parcului auto al societãþii pe auto-
vehicule electrice, precum ºi pentru montarea de
panouri fotovoltaice pentru asigurarea unei pon-
deri cât mai mari de energie regenerabilã din
consumul propriu de energie electricã.

Electromagnetica S.A. este foarte atentã la im-
pactul societãþii asupra pãrþilor interesate, în acest
sens ºi-a creat ºi îºi perfecþioneazã continuu indi-
catori ºi instrumente de conºtientizare a interese-
lor ºi de evaluare a satisfacþiei acestora. n
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AMENAJARI

Horaþiu Didea, Workspace
Studio: ”Investiþia în

sustenabilitate are un preþ
iniþial mai mare, dar pe

termen lung este întotdeauna
mai eficientã”

A
menajarea spaþiilor de
birouri folosind compo-
nente sustenabile cu
adevãrat, de la elemente

naturale pânã la produse reciclate,
biodegradabile sau de economie
circularã, a trecut, în perioada
post-pandemicã, de la ”good to
have” la ”must have”, spune
Horaþiu Didea, Managing Partner
WorkSpace Studio.

Unul dintre puþinii jucãtori din
piaþã orientaþi cãtre design hu-
man–centric, Workspace Studio,
distribuitor de mobilier de birou ºi
produse arhitecturale premium,
CertifiedDealer unic al Miller-
Knoll în România, are un portofo-
liu extins de produse ce se adresea-
zã ergonomiei, sustenabilitãþii ºi
confortului în egalã mãsurã, con-
tribuind la creºterea productivitãþii
ºi calitãþii vieþii.

Horaþiu Didea, Managing Par-
tner WorkSpace Studio, declarã:
”Noi reprezentãm local cei mai
prestigioºi producãtori de mobilier
ºi soluþii premium pentru amenajã-
ri din lume, liderii pe segmentele
lor de piaþã. Majoritatea dintre
aceºtia investesc deja de mulþi ani
în producþie sustenabilã ºi au o
ofertã vastã pe zona economiei cir-
culare. Ne mândrim cu faptul cã
încã de anul trecut Herman Miller
foloseºte PET recuperate din ocean
în toate scaunele Sayl ºi Aeron pe
care le produce. Anul trecut au fost
recuperate ºi folosite 23 de milioa-
ne de sticle de plastic, iar anul ace-

sta valoarea se va dubla”.

Sustenabilitatea
spaþiilor de birouri:
de la ”good to have”
la ”must have”

”Realitatea este cã integrarea
unor piese sustenabile este deja o
nevoie, trebuie sã trecem de faza în
care companiile considerau grija
faþã de mediu o linie de acþiuni
punctuale în strategia de CSR”,
spune Horaþiu Didea, menþionând:
”Deja vorbim despre nevoia de a
aborda holistic ºi a vedea sustena-
bilitatea din mai multe perspective
ºi în toate planurile unei organiza-
þii. Este o presiune care vine din ex-
terior, de la consumator, de la anga-
jaþi ºi nu în ultimul rând de la pro-
blemele de mediu, deci companiile
vor aborda soluþii tot mai comple-
xe din aceastã perspectivã”.

WorkSpace Studio a luat iniþiati-
va de a distribui doar producãtori
care au certificãri legate de suste-
nabilitate, de la ISO, la FSC, la fo-
losirea unor materii prime certifi-
cate, iar pe zona de soluþii acustice
integreazã în proiecte ºi propune
clienþilor doar soluþii construite
din materiale reciclate, biodegra-
dabile, sau parte dintr-un sistem cu
economie circularã.

”Fie cã vorbim de materiale acu-
stice fãcute 100% din PET reciclat,
precum soluþiile acustice de la
Impact Acoustics, fie din materiale

lemnoase, precum Baux, sau de-
spre piese biodegradabile, de ele-
mente naturale, avem un portofoliu
cu care putem acoperi orice nevoie
de design sau funcþionalitate pen-
tru un birou modern ºi sustena-
bil. De asemenea, lucrãm neîncetat
la obiectivul de a propune pieþei
cele mai noi soluþii de soft seating
care sunt proiectate sã fie asambla-
te fãrã folosirea cleiurilor sau a al-
tor adezivi care fac imposibilã reci-
clarea selectivã la sfârºitul ciclului
de viaþã al produsului”, completea-
zã Horaþiu Didea, vorbind despre
portofoliul orientat cãtre sustena-
bilitate al Workspace Studio.

Sustenabilitatea - ca
investiþie în calitate ºi
durabilitate

Potr iv i t reprezentanþ i lor
Workspace Studio, dincolo de por-
tofoliul de produse care include o
varietate de soluþii decorative, ide-
ea de sustenabilitate este privitã ºi
dintr-o altã perspectivã, respectiv
aceea a investiþiei în calitate ºi du-
rabilitate.

Spre exemplu, un scaun Herman
Miller are garanþie 12 ani, în condi-
þii de folosire zilnicã, iar soft sea-
tingul Naughtone - 10 ani. Astfel,
sunt produse cu gândul sã reziste
zeci de ani, sã fie o investiþie pe ter-
men lung, iar asta se traduce evi-
dent într-un consum mai redus de
resurse pentru o eventualã înlocui-
re. La fel piesele de mobilier de la
Knoll, canapele, fotolii sau mese
cu design iconic, folosite pentru
zonele de lounge ºi relaxare. Dato-
ritã designului ºi valorii lor se pot
încadra în aproape orice stil de
amenajare, din prezent sau viitor.
Sunt piese care au fost lansate în

urmã cu zeci de ani, dar rãmân em-
blematice ºi ridicã valoarea oricã-
rui spaþiu.

Aceeaºi piesã pentru
mai multe scopuri

O altã laturã a sustenabilitãþii în
design este adusã de multifuncþio-
nalitate, care conduce la un con-
sum mai redus de resurse ºi aduce
ºi o eficienþã de cost, de spaþiu ºi
creativitate în amenajare. De
exemplu, în zona de soluþii acusti-
ce, majoritatea soluþiilor propuse
în proiectele Workspace Studio au
atât rol de reducere a zgomotului
de fond, cât ºi rol decorativ sau de
partiþionare a spaþiului. Folosind
astfel de soluþii, nu e nevoie sã
încarci spaþiul, ºi bineînþeles nici
bugetul, cu mai multe produse, fie-
care cu rolul sãu, ci foloseºti ace-
eaºi piesã pentru mai multe scopuri
- de exemplu o lustrã din materiale
cu rol acustic.

Când aceste produse sunt ºi din
materiale reciclate sau reciclabile,
practic vorbim de sustenabilitate la
o scarã mai largã, o tendinþã spre
care ar trebui sã þinteascã toate
companiile.

Horaþiu Didea afirmã: ”Proble-
mele de mediu nu sunt de ignorat ºi
cred cã e nevoie sã depãºim - la ni-

vel corporate ºi la nivel individual -
filosofia sustenabilitãþii prin acþiu-
ni punctuale, sã trecem la sustena-
bilitate sistemicã, integratã. Noi
încercãm sã nu folosim la birou sti-
cle sau pahare de plastic, economi-
sim energie, bem apã de la robinet,
organizarea noastrã logisticã are în
vedere atât reducerea consumului
de energie ºi plastic, dar ºi reutili-
zarea resurselor pentru a le lungi
ciclul de viaþã. De asemenea, avem
în plan inclusiv acþiuni de ecologi-
zare în câteva zone urbane, care
completeazã tot ceea ce facem zi de
zi”.

În 2022, numãrul
proiectelor de
dimensiune medie,
cu valori între
250.000-400.000 de
euro, realizate de
Workspace Studio
s-a dublat

Comparativ cu anul precedent,
în 2022, numãrul proiectelor de di-
mensiune medie, cu valori între
250.000-400.000 de euro, realizate
de Workspace Studio s-a dublat.
Totodatã, bugetul mediu alocat, ce

ia în calcul staþia de lucru indivi-
dualã ºi cota aferentã din spaþiile
comune, a crescut la peste 2.000
euro/post de lucru pe fondul inte-
grãrii unor soluþii ºi piese de mobi-
lier cu ergonomie ºi design supe-
rioare. ”În ceea priveºte preþul pro-
duselor din materiale sustenabile
faþã de al altor produse, aici depin-
de cum ne raportãm la ideea de su-
stenabilitate”, afirmã Horaþiu
Dide, concluzionând: ”Dacã pri-
vim punctual, ceea ce nu cred cã e
corect sau eficient, probabil un
produs din materiale reciclate este
cu 10 – 30% mai scump decât un
produs similar, dar care foloseºte
tehnologii tradiþionale. Evident cã
investiþiile în inovaþia tehnologicã
ºi linii noi de producþie fãcute de
companiile orientate cãtre o pro-
ducþie eco trebuie amortizate în
preþ. Dacã privim însã din perspec-
tiva a ce înseamnã integrarea la
scarã largã a sustenabilitãþii în pro-
dusele sustenabile, preþul rãmâne
un element aproape insignifiant pe
lângã beneficiile asupra mediului,
de imagine, de retenþie ºi motivare
a angajaþilor ºi chiar ROI-ul (ran-
damentul investiþiei) pe termen
lung al produsului respectiv. Este
la fel ca investiþia în calitate - are
un preþ iniþial mai mare, dar pe ter-
men lung este întotdeauna mai efi-
cientã”. n

Potrivit
reprezentanþilor

Workspace Studio,
ideea de

sustenabilitate este
privitã ºi din
perspectiva

investiþiei în calitate
ºi durabilitate. Spre
exemplu, un scaun

Herman Miller (foto
sus) are garanþie
12 ani, în condiþii
de folosire zilnicã,
iar soft seatingul

Naughtone(foto jos)
- 10 ani.

Horaþiu Didea, Managing Partner WorkSpace Studio, declarã: ”Noi reprezentãm local cei mai prestigioºi
producãtori de mobilier ºi soluþii premium pentru amenajãri din lume, liderii pe segmentele lor de piaþã.
Majoritatea dintre aceºtia investesc deja de mulþi ani în producþie sustenabilã ºi au o ofertã vastã pe zona
economiei circulare. Ne mândrim cu faptul cã încã de anul trecut Herman Miller foloseºte PET recuperate din
ocean în toate scaunele Sayl ºi Aeron pe care le produce. Anul trecut au fost recuperate ºi folosite 23 de
milioane de sticle de plastic, iar anul acesta valoarea se va dubla”.

Noi încercãm sã nu folosim la birou sticle sau pahare

de plastic, economisim energie, bem apã de la robinet,

organizarea noastrã logisticã are în vedere atât reducerea

consumului de energie ºi plastic, dar ºi reutilizarea resurselor

pentru a le lungi ciclul de viaþã".
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ALIMENTATIE

”Trebuie sã ne preocupãm tot mai
mult de efectele pe care le are fiecare

activitate umanã”
(Interviu cu Irina Siminenco, Corporate Affairs Manager Nestlé România)

l ”Ar trebui ca toate deºeurile sã poatã fi reciclate sau returnate naturii” l ”Vom continua proiectul «Pãdurea de Miere» alãturi de
Asociaþia Mai Mult Verde, plantând încã 10.000 de puieþi de salcâmi”

Reporter: Ce înseamnã, în anul
2023, sustenabilitatea pentru o com-
panie din domeniul alimentar?

Irina Siminenco: Responsabili-
tate ºi colaborare la nivelul întregu-
lui lanþ valoric pentru a asigura cã
oferim acum ºi peste ani aceleaºi
produse gustoase ºi sãnãtoase prefe-
rate de români.

Recent, am anunþat cã Nestlé ºi-a
redus în 2021 emisiile de dioxid de
carbon cu peste 4 milioane de tone -
echivalent cu consumul anual al
870.000 de autoturisme - adicã aproxi-
mativ 11% din totalul vehiculelor mici
în circulaþie în România, anul trecut.
Sau mai mult de jumãtate din vehicu-
lele înmatriculate în Bucureºti ºi aici
v-aº invita la un exerciþiu aspiraþional:
cum credeþi cã aþi respira dacã de mâi-
ne s-ar reduce la jumãtate numãrul de
maºini în trafic?

Cred cã este o metaforã eficientã
pentru a ilustra în ce mod defineºte
Nestlé o companie responsabilã ºi sus-
tenabilã.

Reporter: Care consideraþi cã este
rolul unui consum sustenabil în con-
textul provocãrilor ultimilor ani?

Irina Siminenco: Dacã ne ra-
portãm doar la una dintre categoriile
noastre, una dintre cele populare, înþe-

legem principiul în baza cãruia vorbim
de consum sustenabil.

Cafeaua se situeazã pe locul doi în
topul celor mai importate mãrfuri în
Europa, dupã petrol, potrivit unor sta-
tistici de anul trecut, deci este posibil
sã fi fost întrecutã de gazele lichefiate,
dar nu despre aceasta discutãm.

Consum sustenabil înseamnã cã
Nestlé deþine un centru de cercetare
global unde deruleazã teste pe diferite
soiuri de cafea, pentru a crea altoi mai
rezistenþi la boli, paraziþi ºi schimbãri-
le climaterice. Este una din activitãþile
care definesc programul ambiþios de
sprijinire a fermierilor de cafea lansat
în 2010, prin care au fost livraþi acesto-
ra 235 de milioane de puieþi de arbore
de cafea din soiuri altoite, care au ge-
nerat un consum de apã cu 53% mai
mic, fiind deci adaptaþi condiþiilor de
secetã tot mai des întâlnite.

Cafeaua pe care o beþi, dacã aþi
luat-o de la Nestlé, este o cafea adapta-
tã la resursele locale actuale.

”Trebuie sã creãm un
cerc al sustenabilitãþii”

Reporter: Cum vedeþi evoluþia vii-
toare a unei economii durabile?

Irina Siminenco: Teoretic, ar tre-

bui ca orice deºeu produs sã poatã fi
reciclat sau reintegrat în naturã, fãrã
daune. Tot ceea ce produce omul pro-
vine din materii prime din pãmânt,
prelucrate sau nu chimic ori prin alte
procese. Trebuie sã creãm un cerc al
sustenabilitãþii, trebuie sã ne preocu-
pãm tot mai mult de efectele pe care le
are fiecare activitate umanã ºi sã ne
asigurãm cã reducem cât mai mult po-

luarea umanã.
Reporter: Care sunt cele mai mari

provocãri pentru o companie ce imple-
menteazã principiile ESG?

Irina Siminenco: Vorbim de prin-
cipiile de mediu, sociale ºi de guver-
nanþã, care au început sã aibã o impor-
tanþã tot mai mare în raportãrile non fi-
nanciare. Sigur cã este important ºi re-
levant sã faci profit, dar conteazã în

egalã mãsurã ºi cum faci acest profit.
Reporter: Ce ar trebui sã presupu-

nã comportamentul unui cetãþean
atent la mediu?

Irina Siminenco: Nu dorim sã ge-
neralizãm, drept pentru care vom folo-
si exemplul propriei companii. La in-
trarea în birourile din Bucureºti, avem
mai multe, aº spune destul de multe,
recipiente specializate de colectare a
deºeurilor. Fiecare angajat este încura-
jat sã punã deºeul potrivit în recipien-
tul potrivit. Cum spuneam, teoretic, ar
trebui ca toate deºeurile sã poatã fi re-
ciclate sau returnate naturii - aici mã
refer la gunoiul organic, ce poate fi
transformat în compost. ªi aici cred cã
este singurul loc unde putem lansa un
îndemn naþional la conºtientizare cãtre
populaþie, sã încerce sã recicleze cât
mai mult posibil. Nu folosim ambalaje
de plastic de unicã folosinþã încã din
2020, avem implementat un sistem de
reducere a cantitãþii de apã utilizate ºi
avem foarte multe plante de interior.

”Am creat o campanie
de conºtientizare - «Less
waste, more love/Nu
risipi cât poþi iubi»”

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene în
privinþa reciclãrii?

Irina Siminenco: Credem cã mã-
surarea gradului de conformitate cu
reciclarea reprezintã apanajul altor in-
stituþii de mãsurare a opþiunilor popu-
laþiei. În privinþa conºtientizãrii ºi edu-
caþiei, ºi noi ne dorim sã contribuim,

aºa cã am creat o campanie de
conºtientizare -”Less waste, more
love/Nu risipi cât poþi iubi” cu privire
la utilizarea conºtiincioasã a apei, reci-
clare ºi reducerea emisiilor de CO2, ºi
un program naþional în ºcoli ”Planeta
albastrã contezã pe tine – PACT”, pen-
tru a-i învãþa pe copii obiceiurile sãnã-
toase încã de mici.

Reporter: Care sunt programele /
investiþiile Nestlé în acest an, pe partea
de sustenabilitate?

Irina Siminenco: Cum menþionam
la întrebarea anterioarã, avem progra-
mul educaþional PACT, derulat prin
intermediul Fundaþiei PRAIS în 180
de ºcoli din 31 de judeþe din þarã, pre-
cum ºi proiectul nostru de plantare
“Pãdurea de miere”.

Reporter: Ce parteneriate aveþi
pentru promovarea unei economii du-
rabile?

Irina Siminenco: Colegii de la
Nespresso continuã programul de re-
ciclare a capsulelor de aluminiu, iar
NESCAFÉ a demarat proiectul de
reciclare a capsulelor de NESCAFE
Dolce Gusto în parteneriat cu Carre-
four.

Reporter: Ce mai aveþi în plan
în cadrul proiectului ”Pãdurea de
Miere”?

Irina Siminenco: Vom continua
proiectul “Pãdurea de Miere“ alãturi
de Asociaþia Mai Mult Verde,
plantând încã 10.000 de puieþi de
salcâmi, pe alte câteva hectare din
aceeaºi zonã, pentru a mãri Pãdurea
Nestlé, ºi pentru a ne atinge obiectivul
de net zero pânã în 2050.

Reporter: Vã mulþumesc! n

N
estlé ºi-a redus în 2021 emisiile de dioxid de carbon cu

peste 4 milioane de tone - echivalent cu consumul anual

al 870.000 de autoturisme - adicã aproximativ 11% din

totalul vehiculelor mici în circulaþie în România, anul tre-

cut, afirmã Irina Siminenco, Corporate Affairs Manager

Nestlé România, menþionând cã orice deºeu produs ar trebui sã po-

atã fi reciclat sau reintegrat în naturã, fãrã daune.

”Sustenabilitatea, inseparabilã
de strategia de business a
HEINEKEN România”

(Interviu cu Ana Crivãþ, Director of Corporate Affairs HEINEKEN România)

Reporter: Ce rol joacã sustenabili-
tatea în strategia de business a compa-
niei HEINEKEN?

Ana Crivãþ: Mã bucur sã vorbesc
despre abordarea pe care o avem în
ceea ce priveºte sustenabilitatea ºi
cred cã un punct de pornire foarte bun
este importanþa pe care o acordãm
acestui aspect al activitãþii noastre. Sus-
tenabilitatea este unul dintre cei patru
piloni pe care se bazeazã strategia noa-
strã globalã de business, EverGreen
2025. Altfel spus, felul în care proiec-
tãm viitorul companiei noastre este in-
separabil de o dezvoltare sustenabilã.
Preocuparea aceasta se reflectã ºi în
identitatea noastrã organizaþionalã -
una dintre cele patru valori care defi-
nesc HEINEKEN este ”Grija pentru
oameni ºi pentru planetã”.

Suntem conºtienþi cã resursele pla-
netei sunt limitate ºi cã ne desfãºurãm
activitatea într-o lume care se confrun-
tã cu provocãri importante, de mediu
ºi sociale. Ca o companie globalã - de
altfel, berarul cu cea mai mare
rãspândire la nivel internaþional - este
firesc sã ne preocupe modul în care

putem contribui la un viitor mai bun,
pentru planetã, oameni, comunitãþi.
De mai bine de zece ani, suntem ghi-
daþi de strategia globalã de sustenabi-
litate ”Brew a Better World”, iar în
2021 am setat obiective noi, mai ambi-
þioase.

Reporter: Care este abordarea
HEINEKEN în ceea ce priveºte prote-
jarea mediului înconjurãtor?

Ana Crivãþ: Mediul este unul din-
tre cei trei piloni pe care este construitã
strategia noastrã de sustenabilitate,
”Brew a Better World 2030”, ºi este
cel care implicã demersuri importante
din partea noastrã în zona de Supply
Chain (producþie, logisticã). Pentru
protejarea mediului înconjurãtor,
adresãm impactul pe care îl are activi-
tatea noastrã, cu scopul de a ne reduce
amprenta ºi a folosi resursele în mod
responsabil.

Ne-am propus sã ajungem la net
zero emisii de carbon în procesele din
Scope 1 ºi Scope 2 ºi o reducere de
30% în ceea ce priveºte procesele din
Scope 3, pânã în 2030, precum ºi sã
ajungem la “net zero” în întregul lanþ

valoric, pânã în 2040. În acest sens, pe
plan local, implementãm o serie de ini-
þiative pentru reducerea consumului
termic ºi electric ºi înlocuirea combus-
tibililor fosili cu energie curatã, cu
emisii reduse, ºi energie regenerabilã.
În privinþa ambalajelor, obiectivul nos-
tru este sã maximizãm circularitatea,
prin zero deºeuri trimise la groapa de
gunoi, prin accelerarea ambalajelor
returnabile ºi prin reducerea plasticu-

lui din ambalajele secundare.
Tot pe zona de mediu, o prioritate

este managementul eficient al apei - o
resursã vitalã. Astfel, continuãm sã re-
ducem consumul de apã în producþie,
sã maximizãm procesul de reutilizare
ºi recirculare a apei ºi sã echilibrãm pe
deplin apa utilizatã în produsele noas-
tre în zonele cu resurse limitate.

Investiþiile pe care le realizãm în fa-
bricile noastre susþin ºi ele obiectivul

de a eficientiza consumul de resurse,
prin tehnologii care ne ajutã sã redu-
cem energia sau apa consumatã.

Reporter: Ce presupun celelalte
douã prioritãþi din strategia de suste-
nabilitate a HEINEKEN?

Ana Crivãþ: Pentru un Impact So-
cial pozitiv, ne uitãm atât în interio-
rul companiei noastre, cât ºi în exte-
rior, cãtre nevoile existente în comu-
nitate. La HEINEKEN, suntem dedi-
caþi demersurilor care ne ajutã sã
construim un loc de muncã echitabil
ºi sigur pentru toþi colegii noºtri, pro-
movând incluziunea ºi diversitatea,
echilibrul de gen. Totodatã, ne impli-
cãm în comunitate - dezvoltãm sau
oferim sprijin pentru iniþiative care
pot produce o schimbare în bine la
nivelul comunitãþii.

Nu în ultimul rând, suntem puternic
implicaþi în promovarea consumului
responsabil de alcool, la toate niveluri-
le: începând cu portofoliul nostru de
bãuturi, care include variante fãrã
alcool pentru patru dintre mãrcile
noastre (Heineken®, Birra Moretti®,
Golden Brau®, Ciuc Radler®), pânã
la campaniile de marketing ale bran-
durilor ºi la programe ample de
conºtientizare ºi intervenþie.

În România, de mai bine de 13 ani,
avem un parteneriat cu Asociaþia
ALIAT pentru Sãnãtate Mintalã, alã-
turi de care am dezvoltat Alcohelp,
singurul program din România care
include mai multe tipuri de intervenþii
în domeniul consumului problematic
de alcool (platforma online ºi aplicaþia
mobilã Alcohelp, linia telefonicã
Alcoline, Centrele AlcoInfo din spita-
lele publice ºi multe alte activitãþi de

prevenire) cu scopul de a contribui la
conºtientizarea limitelor personale cu
privire la consumul de alcool ºi a com-
bate consumul nociv. Prin parteneria-
tul cu ALIAT, am derulat iniþiative de
conºtientizare ºi în ultimii trei ani, pre-
cum Testarea naþionalã a consumului
personal de alcool sau Caravana Alco-
help. Ambele se bazeazã pe testul
AUDIT, dezvoltat de Organizaþia
Mondialã a Sãnãtãþii, un instrument
ºtiinþific ºi rapid care permite evalua-
rea consumului personal de alcool ºi
prevenirea consumului problematic.

ªi mãrcile noastre sunt ambasadori
ai moderaþiei: 10% din bugetul de
marketing al brandului nostru emble-
matic, Heineken®, este dedicat cam-
paniilor de promovare a consumului
responsabil.

Reporter: Sustenabilitatea presu-
pune, de multe ori, transformãri im-
portante în activitatea unei companii,
care necesitã investiþii, efort, resurse
umane. Care consideraþi cã sunt bene-
ficiile pe care o abordare sustenabilã le
poate aduce unui business?

Ana Crivãþ: Abordarea noastrã, la
HEINEKEN, este clarã: sustenabilita-
tea aduce valoare business-ului, pe de
o parte, prin încrederea consumatori-
lor noºtri, a partenerilor de afaceri ºi a
celor instituþionali, a comunitãþii -
încredere fãrã de care o companie este
profund vulnerabilã. În acelaºi timp, la
HEINEKEN, considerãm cã a contri-
bui la un viitor mai bun este deopotri-
vã o responsabilitate ºi un mod de a
consolida business-ul ºi a fi echipaþi
pentru o lume aflatã în continuã
schimbare.

Reporter: Vã mulþumesc!n

H
EINEKEN este compania producãtoare de bere cu cea

mai extinsã rãspândire globalã, prezentã cu una dintre

cele peste 300 de mãrci de bere ºi cidru în 190 de pieþe

din întreaga lume. Sustenabilitatea este inseparabilã de

modul în care compania construieºte urmãtoarele capi-

tole din evoluþia sa, spune Ana Crivãþ, Director of Corporate Affairs

HEINEKEN România. Strategia globalã de sustenabilitate a

HEINEKEN, ”Brew a Better World 2030”, se bazeazã pe trei direcþii

principale - Mediu, Impact social ºi Consum responsabil - ºi pentru

fiecare dintre acestea, compania ºi-a asumat o serie de þinte ºi an-

gajamente spre care face progrese constant.
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”Patru din cinci români
sunt dispuºi sã facã mai

multe pentru
sustenabilitate”

(Interviu cu Murat Büyükerk, CEO Arctic)

(urmare din pagina 1)
Murat Büyükerk: Punem pe

piaþã produse cu performanþe nota-
bile, maºinile de spãlat rufe Aqua-
Tech (Beko) ºi WaterTouch (Grun-
dig) consumând cu 10% mai puþinã
energie decât media produselor din
clasa „A”, ceea ce ne face lideri de
piaþã la acest capitol.

De asemenea, dezvoltãm produ-
se ºi servicii care au drept scop pre-
venirea ºi reducerea poluãrii cu
plastic, una dintre problemele ma-
jore care afecteazã mediul ºi echili-
brul ecologic. Producem piese din
plastic reciclat, dar ºi maºini de
spãlat care filtreazã microplastice-
le. Am lansat în premierã la nivel
mondial tehnologia Fiber Catcher,
care colecteazã ºi reþine 90% din
microfibrele rezultate în urma ci-
clurilor de spãlare.

Reporter: Parlamentul Europe-
an promoveazã dreptul consuma-
torilor la repararea produselor.
Cum sprijinã Arctic aceastã direc-
þie?

Murat Büyükerk: Arctic di-
spune de o reþea de service proprie,
cu acoperire naþionalã. În confor-
mitate cu strategia noastrã de su-
stenabilitate, în prima parte a anu-
lui 2022 am deschis un hub regio-
nal de piese de schimb în judeþul
Argeº. Acesta deserveºte peste 70
de þãri ºi duce la reducerea timpu-
lui de livrare cu ºapte zile, oferind
acces facil la stocuri importante de
piese de schimb. Din punctul no-
stru de vedere, România are un rol
strategic, la intersecþia a trei mari
pieþe, ceea ce o face idealã atât ca
hub de producþie, cât ºi ca un cen-
tru important de coordonare a acti-
vitãþilor logistice.

Reporter: Produsele sustenabi-
le devin normã în UE. Cum v-aþi
adaptat acestor schimbãri ºi cum
contribuiþi la eliminarea modelului

liniar bazat pe principiul „folo-
sim-producem-consumãm-arun-
cãm”?

Murat Büyükerk: Angajamen-
tul nostru în materie de sustenabili-
tate este concretizat în tehnologii
avansate, prin producþia de electro-
casnice care sunt din ce în ce mai

eficiente din punct de vedere ener-
getic ºi din punct de vedere al re-
surselor utilizate, durabile ºi cu o
duratã de viaþã lungã, promovând
astfel economia circularã. Depar-
tamentele de R&D din grupul
Arçelik cautã permanent soluþii
inovatoare pentru a reduce impac-
tul asupra mediului. De exemplu,
cu ajutorul tehnologiilor Recycled
Tub ºi Recycled Net transformãm
PET-urile ºi plasele de pescuit în
materiale de înaltã calitate care
sunt apoi folosite la fabricarea cu-
velor pentru maºinile de spãlat
rufe, respectiv pentru elemente ex-
terioare ale cuptoarelor.

Reporter: Aþi ident i f ica t

schimbãri în comportamentul
consumatorilor în ultimii ani? A
crescut cererea pentru produse sus-
tenabile?

Murat Büyükerk: Studiul des-
fãºurat cu ocazia lansãrii Fundaþiei
Arctic ne-a arãtat cum evolueazã
percepþiile privind sustenabilitatea

ºi a reconfirmat cã aceasta devine
din ce în ce mai relevantã pentru
români. Consumatorii au devenit
mai selectivi, cautã branduri care
dau dovadã de transparenþã ºi res-
ponsabilitate faþã de societate ºi de
planetã. Patru din cinci români
sunt dispuºi sã facã mai multe pen-
tru sustenabilitate, dar spun cã au
nevoie de mai multe cunoºtinþe în
acest sens. Ei îºi doresc sã fie ghi-
daþi pentru a putea adopta compor-
tamente sustenabile pe termen
lung. Acesta este motivul pentru
care Arctic se concentreazã nu nu-
mai pe eco-design – cercetare ºi
tehnologii avansate – sau producþie
sustenabilã, ci ºi pe educaþie pentru
un consum responsabil. Aceastã
abordare este vizibilã în cele mai
recente campanii de brand Arctic,
„Forgotten” ºi „Mâncarea de la
producãtorii locali meritã electro-
casnicele încorporabile Arctic”,
care aduc în focus acele schimbãri
la îndemâna fiecãruia dintre noi,
pentru un stil de viaþã care respectã
mediul.

Reporter: Cât de important este
pentru companii sã promoveze
practicile sustenabile în rândul
consumatorilor?

Murat Büyükerk: Puterea pe
care o avem, ca mediu de afaceri,
de a influenþa schimbarea com-
portamentelor reprezintã o opor-
tunitate uriaºã în care cred cu tã-
rie. Este vital sã creºtem gradul de
conºtientizare cu privire la suste-
nabilitate, dar ºi sã oferim produse
sau servicii de acest tip. Aspirãm
cãtre o societate în care cât mai
mulþi oameni sã fie conºtienþi de
problemele legate de sustenabili-
tate, sã fie pregãtiþi sã ia mãsuri
colective ºi sã transmitã mai de-
parte aceastã mentalitate cãtre ge-
neraþiile viitoare.

Reporter: Ce înseamnã proiec-
tul Casa sustenabilã Arctic în stra-
tegia companiei?

Murat Büyükerk: Prezenþa
noastrã în cadrul primului parc te-
matic educaþional din România,
Destiny Park, s-a nãscut din con-
vingerea cã este important pentru
copii sã conºtientizeze rolul fiecã-
ruia în conservarea resurselor natu-

rale. Educaþia timpurie are un rol
important în ceea ce priveºte adop-
tarea obiceiurilor sustenabile, aºa
cã ne bucurãm sã ne adresãm ºi ce-
lor mici, incluzând în strategia no-
astrã zona de edutainment. Vi-
zitând Casa sustenabilã Arctic, co-
piii au ocazia de a învãþa într-un
mod inedit despre sustenabilitate ºi
responsabilitate.

Reporter: Fundaþia Arctic a
lansat prima sa campanie - „Re-
defineºte mândria româneascã”.
Care a fost insightul de la care a
plecat campania ºi ce ºi-a pro-
pus sã schimbe în societatea
româneascã?

Murat Büyükerk: Fundaþia
Arctic este o iniþiativã care are
drept scop promovarea educaþiei
pentru sustenabilitate ºi care îºi
propune sã devinã un catalizator al
discuþiilor pe teme legate de dez-
voltare durabilã. Acest proiect are
la bazã angajamentul Arctic de a
aduce valoare în societatea româ-
neascã ºi de a rãspunde nevoilor
comunitãþii. Ne dorim, deci, sã
contribuim activ la construirea
unei culturi în sfera sustenabilitã-
þii. La nivel de societate, acest lu-
cru înseamnã ca obiceiurile suste-
nabile sã devinã normã.

Prin campania „Redefineºte
mândria româneascã” ne-am pro-
pus sã atragem atenþia asupra unor
comportamente de consum proble-
matice ºi larg întâlnite, oferind în
acelaºi timp alternative accesibile.
Mesajul pe care vrem sã îl transmi-
tem românilor este acela cã supra-
consumul nu are de ce sã fie un

semn de statut social sau un motiv
de laudã, ci, dimpotrivã, fiecare
dintre noi ar trebui sã fie mândru de
grija arãtatã faþã de mediul încon-

jurãtor.
Strategia campaniei se bazeazã

pe înþelegerea faptului cã este ne-
voie de acþiuni concrete pentru a
transforma sustenabilitatea în rea-
litate, iar acestea trebuie sã aibã ca
punct de pornire comportamente
pe care oamenii le pot adopta cu
uºurinþã pe termen lung.

Reporter: Piaþa devine tot mai
concentratã, iar companiile active
angajeazã tot mai mulþi oameni.
Care sunt aspectele de care þineþi
cont pentru a vã asigura cã oferiþi
un mediu în care angajaþii se pot
dezvolta?

Murat Büyükerk: Cultura noa-
strã organizaþionalã este clãditã pe
grija pentru mediu ºi comunitate,
respectul reciproc ºi pasiunea de a
evolua împreunã. Arctic este un
nume de referinþã în materie de

smart manufacturing, astfel cã dez-
voltarea continuã este foarte im-
portantã pentru noi. Piaþa muncii
este redefinitã de dubla tranziþie
verde ºi digitalã, în vreme ce învã-
þarea continuã este esenþialã pentru
durabilitatea creºterii economice, a
productivitãþii ºi a inovãrii pe ter-
men lung. Nu în ultimul rând,
România este o þarã cu multe talen-
te în zona digitalã, cu profesioniºti
educaþi ºi motivaþi, aºa cum am pu-
tut constata pe parcursul celor cinci
ani de când trãiesc aici. Atenþia deo-
sebitã pe care o acordãm dezvoltã-
rii competenþelor este vitalã pentru
atragerea talentelor, dar ºi un mod
de a contribui la un viitor mai bun
pentru România.

Am conceput ºi am implementat
programe de dezvoltare care sã fie
în concordanþã cu ultimele tendinþe
în materie de tehnologie ºi digitali-
zare. Un astfel de exemplu este
TechPro Academy, dezvoltat în co-
laborare cu Universitatea Valahia
din Târgoviºte ºi cu Universitatea
Koç din Turcia ºi care a vizat îmbu-
nãtãþirea competenþelor ingineri-
lor, specialiºtilor ºi experþilor care
lucreazã în directoratele de pro-
ducþie ºi supply chain. De aseme-
nea, am lansat programul intensiv
de dezvoltare cu o duratã de trei ani
Future In Talent (FIT) Graduate

Engineering Program, destinat ab-
solvenþilor de universitãþi în dome-
niul tehnic. Avem iniþiative ºi în
zona de dual learning, în anul 2022
Arctic extinzându-ºi implicarea în
acest domeniu cu o serie de activi-
tãþi extracurriculare cum ar fi in-
ternshipuri, workshopuri, sesiuni
de training, consiliere ºi orientare
în carierã, joburi de varã.

Suntem dedicaþi promovãrii
unei culturi incluzive, care preþu-
ieºte diversitatea ºi promoveazã
egalitatea de gen, prin iniþiative ca
Arctic Women Community, un
program adresat femeilor din
întreaga organizaþie, ºi We in-
Tech, dedicat tinerelor care îºi do-
resc o carierã în domeniile ºtiinþei,
tehnologiei, ingineriei ºi matema-
ticii.

Reporter: Mulþumesc! n

Dezvoltãm produse ºi servicii care au drept scop
prevenirea ºi reducerea poluãrii cu plastic, una

dintre problemele majore care afecteazã
mediul ºi echilibrul ecologic.

Producem piese din plastic reciclat, dar ºi
maºini de spãlat care filtreazã microplasticele.

Am lansat în premierã la nivel mondial
tehnologia Fiber Catcher, care colecteazã ºi
reþine 90% din microfibrele rezultate în urma

ciclurilor de spãlare".

Patru din cinci români sunt dispuºi sã facã mai
multe pentru sustenabilitate, dar spun cã au

nevoie de mai multe cunoºtinþe în acest sens. Ei
îºi doresc sã fie ghidaþi pentru a putea adopta
comportamente sustenabile pe termen lung.

Acesta este motivul pentru care Arctic se
concentreazã nu numai pe eco-design –
cercetare ºi tehnologii avansate – sau

producþie sustenabilã, ci ºi pe educaþie pentru
un consum responsabil".
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PRODUSE SI SERVICII

”Consumul sustenabil
a devenit o responsabilitate

asumatã de factorii
economici ºi de populaþie”

(Interviu cu Andreea Strugaru, Marketing Manager/Co-owner KADRA)

l ”Nu se poate vorbi despre sustenabilitate fãrã a o corela cu tehnologia” l ”În 2023 ne vom concentra pe dezvoltarea portofoliului
de soluþii pentru domeniul medical”

Reporter: Care consideraþi cã
este rolul unui consum sustenabil
în contextul provocãrilor ultimilor
ani?

Andreea Strugaru: Consumul
sustenabil a devenit în ultimii ani o
prioritate, o responsabilitate asu-
matã (într-o mãsurã mai micã sau
mai mare) de factorii economici,
dar ºi de populaþie. Tinerele gene-
raþii au o mai mare preocupare cã-
tre protejarea mediului ºi consum
sustenabil. Rolul acestuia este di-
rect corelat cu o calitate crescutã a
vieþii fiecãruia dintre noi, cu grija
faþã de lumea în care trãim. Cât pri-
veºte companiile, practicile suste-
nabile pe care le implementeazã le
asigurã acestora competitivitatea
pe piaþa de profil. Specializatã în
soluþii de automatizare a accesului,
KADRA s-a preocupat în cei 30 de
ani de când este pe piaþã sã ofere
produse ºi servicii care susþin con-
sumul sustenabil. De fapt, automa-
tizarea este direct corelatã cu con-
sumul sustenabil. Spre exemplu,
sistemele automatizate pentru fe-
restre ajutã la o economie de ener-
gie între 10% ºi 21% ºi aduc credite
suplimentare pentru certificarea
Green Building. Dacã pe lângã
acestea se implementeazã ºi uºi au-
tomate cu funcþionalitate de tran-
sfer termic redus, se poate câºtiga
încã o reducere consistentã a factu-
rii la energie. În portofoliul
KADRA existã ºi soluþii de mana-
gement automat al parcãrii, care re-
duc traficul cu pânã la 30% ºi, im-

plicit, poluarea, dar ºi soluþii de
Smart Mobility. BikeTower, parca-
rea verticalã pentru biciclete, un si-
stem complet automat, este una
dintre acestea.

Reporter: Care sunt tendinþele
de sustenabilitate în 2023 ºi cum
vedeþi evoluþia viitoare din acest
punct de vedere?

Andreea Strugaru: Trãim în
secolul urbanizãrii rapide, feno-
men care poate fi observat peste tot
în lume. Existã rapoarte ale Orga-
nizaþiei Naþiunilor Unite care aratã
cã, pânã în 2050, pânã la 70% din
populaþia lumii va locui în oraºe.
Adicã în oraºele existente va fi un
plus de populaþie de 2,5 miliarde
(conform aceluiaºi raport). În ace-
ste condiþii, trebuie luate mãsuri
urgent, pentru cã altfel calitatea
vieþii va scãdea mult în aceste
zone. Tehnologiile performante
vor fi de ajutor ºi, de altfel, nu se
poate vorbi despre sustenabilitate
fãrã a o corela cu tehnologia. Alte
tendinþe care vor deveni tot mai pu-
ternice în viitorul apropiat vor fi
apelarea la surse regenerabile de
energie ºi la modalitãþi de creºtere
a eficienþei energetice. De altfel,
KADRA are deja semnate cofinan-
þãri pentru proiecte de acest gen.
Mai concret, retehnologizãm mi-
croproducþia la KADRA, investim
în utilaje performante energetic ºi
instalãm panouri fotovoltaice la se-
diul din Cluj.

”Întregul portofoliu
KADRA este
construit în jurul
soluþiilor inovatoare
ºi sustenabile”

Reporter: Ce soluþii sustenabile
oferiþi ºi care este locul acestora în
portofoliul dumneavoastrã?

Andreea Strugaru: Întregul
portofoliu KADRA este construit
în jurul soluþiilor inovatoare ºi su-
stenabile, unele introduse în pre-
mierã în România de compania no-
astrã. În acest sens pot sã mã refer
la Bike Tower, soluþia KADRA
pentru mobilitate sustenabilã ºi in-
teligentã, sau la Parkomatic, care
asigurã gestionarea automatã, sim-
plã ºi - aºa cum au descoperit mulþi
dintre beneficiarii noºtri - profita-
bilã a parcãrilor publice sau priva-
te. Aceastã soluþie este idealã pen-
tru reducerea traficului ºi a poluãrii
în marile oraºe. De asemenea, uºile
rotative, automatizãrile de ferestre,
sistemele de ventilaþie, staþiile de
încãrcare pentru vehicule electrice
se înscriu între soluþiile sustenabile
din portofoliul KADRA. De altfel,
aºa cum uºor se poate observa, au-
tomatizarea ne ajutã sã creºtem efi-
cienþa energeticã a spaþiilor indu-
striale, rezidenþiale ºi comerciale

Reporter: Care sunt cele mai
cerute soluþii în domeniu?

Andreea Strugaru: Dacã ne re-
ferim strict la anul 2022, unele din-
tre cele mai solicitate soluþii din
oferta KADRA au fost uºile auto-
mate, segment pe care s-a înregi-
strat o creºtere a cererii de 50% - în
special la categoria uºi rotative au-
tomate ºi manuale. Sistemul de ma-
nagement automat al parcãrilor,
Parkomatic, a avut o creºtere de
aproximativ 20%. Sistemul Parko-
matic a fost solicitat atât pentru
sectorul public, cât ºi pentru cel
privat. ªi cum nevoia de sistemati-
zare a parcãrilor este în continuare
mare, estimãm o creºtere a cererii
pentru Parkomatic, care este lider
în domeniu, ºi în 2023.

Totodatã, am observat un interes
crescut pentru uºile automate cu
funcþionalitãþi speciale, exemple în
acest sens fiind modelul Ther-
mcord, care asigurã o izolare ter-

micã crescutã sau uºile cu sistem
de evacuare în cazuri de urgenþã
(break-out). Este evident un trend
al evoluþiei spre soluþii cât mai so-
fisticate ºi mai eficiente din punct
de vedere al funcþionalitãþii ºi du-
ratei de viaþã sau eficienþei energe-
tice.

”Remarcãm
o maturizare
incontestabilã a
pieþei”

Reporter: Cât de atenþi sunt
clienþii dumneavoastrã la îndepli-
nirea standardelor de sustenabilita-
te? Care este deschiderea acestora
faþã de soluþiile sustenabile?

Andreea Strugaru: Am desco-
perit cu surprindere ºi totodatã cu
bucurie cum clienþii KADRA de-
vin tot mai conºtienþi de necesita-
tea raportãrii corecte la standardele
de sustenabilitate. Se remarcã în
acest sens o maturizare incontesta-
bilã a pieþei, care devine mai de-
schisã faþã de proiectele sustenabi-
le. Clienþii observã avantajele unui
produs gândind nu doar în termeni
de confort ºi/sau siguranþã, ci ºi de
eficienþã energeticã. Clienþii
KADRA aleg soluþiile automate de
acces din portofoliul nostru pentru
designul elegant ºi confort, iar în
ultima perioadã sunt interesaþi ºi de
economia de resurse pe care o aduc
soluþiile noastre. Un alt element in-
teresant pe care-l observãm în ulti-
mii ani este dorinþa clienþilor de
protejare a investiþiilor pe care le
realizeazã prin apelarea la servicii-
le de mentenanþã ale KADRA. Re-
alizeazã astfel o economie prin
prelungirea duratei de viaþã a solu-
þiilor de acces.

Reporter: Care sunt provocãrile
pentru o companie ce implemente-
zã principiile ESG?

Andreea Strugaru: KADRA
este o companie care a avut con-
stant sustenabilitatea ºi factorii
ESG în centrul strategiei sale de
dezvoltare. În acest moment, când
piaþa s-a maturizat, nu considerãm
cã implementarea principiilor ESG
reprezintã o provocare în sine. Po-
ate doar realizarea unei raportãri
mãsurabile a informaþiilor non-fi-

nanciare sã constituie un lucru mai
dificil de realizat.

”Am creat noi locuri
de muncã adaptate
nevoilor pieþei ºi
ritmului susþinut de
creºtere în care am
reintrat”

Reporter: Ce investiþii aþi reali-
zat în 2022 ºi ce plãnuiþi pentru
anul curent?

Andreea Strugaru: Anul trecut,
am investit în principal în proiecte
de digitalizare. Am lansat douã noi
platforme, www.policarbonat.ro ºi
www.cameromania.com. Sunt
platforme de vânzare consultativã
pentru clienþii finali care cautã, pe
de o parte, policarbonat, un mate-
rial foarte versatil ºi uºor de folosit
pentru proiecte de tip "do it your-
self" (sere, terase, copertine etc.),

pe de altã parte, automatizãri pen-
tru porþi, uºi de garaj, bariere sau
pentru dotarea caselor inteligente.
Considerãm cã existã potenþial în
online chiar ºi pentru segmentul
soluþiilor tradiþional considerate
B2B. Ce aducem nou cu www.poli-
carbonat.ro faþã de un simplu ma-
gazin online este partea de consul-
tanþã în alegerea soluþiei optime. În
cazul www.cameromania.com îi
asiguram clientului ºi un montator
profesionist care sã îi instaleze so-
luþia astfel încât experienþa lui sã
fie cât mai confortabilã.

O altã direcþie de investiþii în
2022 a fost în echipa KADRA. Am
creat noi locuri de muncã adaptate
nevoilor pieþei ºi ritmului susþinut
de creºtere în care am reintrat, în
traininguri tehnice, de project ma-
nagement, comunicare ºi eveni-
mente de teambuilding. În 2023,
continuãm investiþiile în digitali-
zare, în proiectele de îmbunãtãþire
a eficienþei energetice ºi instalarea
unor surse regenerabile de energie.

Reporter: Care sunt noutãþile
pe care le aduceþi pe piaþã anul
acesta?

Andreea Strugaru: În 2023 ne
vom concentra pe dezvoltarea por-
tofoliului de soluþii pentru dome-
niul medical, însã nu putem deo-
camdatã sã spunem despre ce este
vorba. O altã soluþie pe care o in-
troducem anul acesta, de fapt toc-
mai am implementat primul pro-
iect, este integrarea staþiilor de
încãrcare a maºinilor electrice cu
sistemul de management automat
al parcãrilor. Aceastã integrare le
va permite beneficiarilor parcãri-

lor sã încaseze atât contravaloarea
staþionãrii în parcare cât ºi contra-
valoarea energiei consumate pen-
tru încãrcarea autovehiculului, la
casa automatã de platã.

Suntem, de asemenea, pregãtiþi
cu soluþii de control specializat al
accesului prin uºile automate pen-
tru aeroporturi ºi alte investiþii în
care este importantã securitatea.

Reporter: Vã mulþumesc! n

P
racticile sustenabile pe care le implementeazã companiile

le asigurã acestora competitivitatea pe piaþã, spune

Andreea Strugaru, Marketing Manager/Co-owner

KADRA, subliniind cã societatea pe care o reprezintã a

avut constant sustenabilitatea ºi factorii ESG în centrul

strategiei sale de dezvoltare, iar în acest moment, când piaþa s-a

maturizat, implementarea principiilor ESG nu mai reprezintã o pro-

vocare în sine.

Automatizarea este direct corelatã cu consumul
sustenabil. Spre exemplu, sistemele

automatizate pentru ferestre ajutã la o
economie de energie între 10% ºi 21% ºi aduc

credite suplimentare pentru certificarea
Green Building".

Dacã ne referim strict la anul 2022, unele
dintre cele mai solicitate soluþii din oferta
KADRA au fost uºile automate, segment pe
care s-a înregistrat o creºtere a cererii de

50%
- în special la categoria uºi rotative automate

ºi manuale".
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INTERVIU

”Consumul sustenabil este o
parte vitalã a soluþiei în faþa
provocãrilor ultimilor ani”

(Interviu cu Daniel Drãguºin, East Balkans Director Supply Chain PepsiCo)

l ”Îndeplinirea obiectivelor de mediu ºi integrarea sustenabilitãþii în ADN-ul de business sunt direcþii fundamentale pentru modul în
care companiile vor prospera ºi se vor dezvolta” l ”Lucrãm constant la producerea unei schimbãri sistemice pe întregul lanþ valoric al
materialelor din plastic”

Reporter: Ce înseamnã, în anul
2023, sustenabilitatea pentru o
companie din domeniul alimentar?

Daniel Drãguºin: Angajamen-
tul ºi demersurile de a crea un sis-
tem alimentar mai sustenabil ºi mai
rezistent nu sunt doar lucrul corect
de fãcut, ci ºi un imperativ de busi-
ness. Îndeplinirea obiectivelor de
mediu ºi integrarea sustenabilitãþii
în ADN-ul de business sunt direcþii
fundamentale pentru modul în care
companiile vor prospera ºi se vor
dezvolta. Viziunea noastrã asupra
sustenabilitãþii acoperã întregul
lanþ valoric, de la modul în care ne
ocupãm de culturi, modul în care
producem ºi transportãm produse-
le noastre, dar ºi modul în care îi in-
spirãm pe consumatori sã facã ale-
geri pozitive pentru ei ºi pentru
planetã. Prin PepsiCo Positive
(pep+), transformarea noastrã stra-
tegicã totalã, care are în centru su-
stenabilitatea, capitalul uman ºi
modul în care compania îºi va spri-
jini creºterea prin dezvoltarea la ni-
vel global, ne-am angajat sã con-
struim un sistem alimentar mai du-
rabil care sã rãspundã atât nevoilor
oamenilor, cât ºi ale planetei. Acest
lucru înseamnã reducerea impactu-
lui nostru asupra mediului, promo-
varea agriculturii durabile ºi spriji-
nirea prosperitãþii în comunitãþile
locale. Însuºirea unei abordãri ho-
listice a sustenabilitãþii de mediu,
sociale ºi economice de-a lungul
întregului lanþ valoric al produc-
þiei, distribuþiei ºi consumului de
alimente devine astfel o misiune ce
ar trebui sã uneascã toþi jucãtorii în
drumul cãtre zero emisii.

Reporter: Care consideraþi cã
este rolul unui consum sustenabil
în contextul provocãrilor ultimilor
ani?

Daniel Drãguºin: Provocãrile
cu care societatea s-a confruntat la
nivel global în ultimii ani au evi-
denþiat, pe de o parte, inegalitãþile
care stau la baza unei mari pãrþi a
sistemului nostru alimentar ºi a so-
cietãþii noastre, însã au condus, pe
de altã parte, la o conºtientizare
mai acutã a nevoii de a reversa cât
mai rapid unele tendinþe negative
ºi de a minimiza efectele dãunãtoa-
re asupra mediului. Consumul sus-
tenabil este o parte vitalã a soluþiei
în faþa acestor provocãri, fiind
esenþial în crearea unui viitor mai
durabil, mai echitabil ºi mai rezi-
lient pentru noi ºi pentru generaþii-
le viitoare. La PepsiCo, facem mai
mult decât sã ne limitãm amprenta
proprie, analizându-ne constant
progresele ºi stabilind noi obiecti-
ve în vederea utilizãrii eficiente a
resurselor, reducerii volumului de

deºeuri ºi dezvoltãrii unei produc-
þii responsabile din punct de vedere
ecologic ºi social cu scopul de a
avea un impact net pozitiv de-a
lungul lanþului nostru valoric.
Urmãrind pilonii noºtri cheie, agri-
cultura pozitivã, lanþul valoric po-
zitiv ºi alegeri pozitive, am reuºit
sã facem progrese importante în
ceea ce priveºte rãspândirea practi-
cilor agricole regenerabile, conser-
varea resurselor naturale ºi mediul
înconjurãtor, sprijinul oferit pro-
ducãtorilor locali, dar ºi reducerea
consumului de apã ºi energie.

”Activitatea noastrã
se concentreazã pe
rãspândirea
practicilor agricole
sustenabile”

Reporter: Cum sprijiniþi agri-
cultura durabilã în Europa?

Daniel Drãguºin: La baza sa,
PepsiCo este o companie agricolã.
Aºadar, aprovizionarea constantã
ºi sustenabilã a culturilor este esen-
þialã pentru afacerea noastrã, mai
ales cã agricultura prezintã una
dintre cele mai mari oportunitãþi de
gestionare a schimbãrilor climati-
ce, impact asupra biodiversitãþii ºi
creºterea inegalitãþii rural-urbane.
Astfel, activitatea noastrã se con-
centreazã pe rãspândirea practici-
lor agricole sustenabile, cu scopul
regenerãrii solului pe toatã am-
prenta agricolã a companiei, furni-
zarea în mod sustenabil a culturilor
ºi ingredientelor cheie ºi îmbunãtã-
þirea mijloacelor de trai pentru oa-
menii din lanþul nostru de aprovi-
zionare agricolã. Aceste obiective
sunt deja puse în practicã în Euro-
pa, prin utilizarea tehnologiilor
agricole de precizie ºi a inovaþiilor
privind îngrãºãmintele utilizate de
companie. În Marea Britanie, am
lansat o inovaþie care preia deºeuri-
le de coajã de cartofi de la fabrica
noastrã de chipsuri Walker ºi le
transformã în îngrãºãminte care
sunt 92% organice. Un program pi-
lot, pus în funcþiune iniþial, a de-
monstrat cã aceastã inovaþie are
potenþialul de a reduce emisiile de
carbon cu 70%, de aceea vom po-
pula mai multe pieþe din Europa cu
aceastã tehnologie. În România,
lucrãm cu peste 25 de fermieri care
cultivã 1.100 de hectare în Cova-
sna, Bacãu, Harghita, Dâmboviþa,
Braºov ºi Cãlãraºi. Le oferim
împrumuturi ºi cartofi de sãmânþã
de înaltã calitate, achiziþionãm car-
tofi de procesare la preþuri compe-
titive ºi îi sprijinim prin achiziþia

de maºini agricole sau sisteme de
irigat pentru a dezvolta practici
agricole mai ecologice. Aºadar,
contribuþia la întâmpinarea provo-
cãrilor agriculturii atât la nivel eu-
ropean, cât ºi global, este ºi va rãm-
âne un obiectiv cheie pentru noi.

Reporter: Cum va arãta, în opi-
nia dumneavoastrã, viitorul amba-
lajelor?

Daniel Drãguºin: Viziunea pe
care o împãrtãºim la PepsiCo este a
unei lumi în care ambalajele nu de-
vin niciodatã deºeuri. Pentru a
avea un impact semnificativ în sen-
sul unei economii circulare pentru
ambalaje flexibile, lucrãm con-
stant la producerea unei schimbãri
sistemice pe întregul lanþ valoric al
materialelor din plastic - de la mo-
dul în care sunt produse, la modul
în care sunt utilizate de consumato-
ri ºi modul în care pot fi reciclate.
Anul trecut, PepsiCo a participat în
diverse proiecte legate de tehnolo-
gii de sortare ºi reciclare, prin teste
realizate pe ambalajele alimentare
din Franþa ºi Germania. În Româ-
nia, am accelerat agenda de suste-
nabilitate prin introducerea amba-
lajelor obþinute din 100% PET re-
ciclat pentru produsele Pepsi, Mi-
rinda ºi Lipton. În acelaºi timp, tot
aici, în România, PepsiCo este un
susþinãtor activ al Sistemului de
Garanþie Returnare (SGR) pentru
ambalajele de unicã folosinþã, ce
va facilita colectarea ambalajelor
pentru bãuturi. Ne propunem ca
împreunã cu parteneri, incluzând
colegi din industrie, organizaþii
nonprofit, oameni ºi companii de-a
lungul lanþului de aprovizionare cu
materiale plastice, sã contribuim la
inovarea viitorului ambalajelor,
îmbunãtãþirea infrastructurii de re-
ciclare, precum ºi informarea con-
sumatorilor.

Reporter: Care sunt cele mai
mari provocãri pentru o companie
ce implementezã principiile ESG?

Daniel Drãguºin: SGR marche-
azã un pas semnificativ în drumul
României cãtre o dezvoltare suste-
nabilã, iar pentru companii, abor-
deazã o parte din provocãrile im-
plementãrii principiilor ESG în
plan local. Acesta este cel mai im-
portant proiect de mediu al Rom-
âniei, menit sã ne poziþioneze pe
harta þãrilor avansate în ceea ce pri-
veºte colectarea ºi reciclarea am-
balajelor. Introducerea ambalaje-
lor într-o economie circularã va fi

esenþialã pentru o Românie mai cu-
ratã ºi mai sustenabilã, echipatã sã
atingã þintele naþionale de colecta-
re ºi reciclare stabilite la nivel eu-
ropean.

”Cele mai importante
investiþii de
sustenabilitate locale
din acest an sunt
orientate cãtre
eficientizarea
consumului de
energie ºi apã”

Reporter: Care sunt programe-
le/investiþiile PepsiCo în acest an,
pe partea de sustenabilitate?

Daniel Drãguºin: Abordarea
sustenabilã a companiei noastre vi-
zeazã fiecare etapã a lanþului valo-
ric complex. La nivel mondial,
PepsiCo a implementat diverse
strategii pentru a ne asigura cã vom
continua sã operãm într-un mod
care este sustenabil pentru planetã,
afacerea noastrã ºi comunitãþile
noastre comune. Pentru portofoliul
de bãuturi din Europa, PepsiCo
ºi-a propus sã reducã cu 25% nive-
lul mediu de zaharuri adãugate,
pentru toatã gama de bãuturi rãco-
ritoare, pânã în 2025, ºi cu 50%,
pânã în 2030. Reducerea zahãrului
are, de asemenea, un impact pozi-
tiv asupra mediului. Estimãm cã, în
medie, emisiile de gaze cu efect de
serã ale unui litru de Pepsi sunt cu
pânã la 40% mai mici atunci când
se trece de la producþia reþetei cu
zahãr la cea fãrã zahãr. De aseme-
nea, printre principalele obiective
pentru operaþiunile companiei se
numãrã reducerea amprentei în
materie de apã dulce, cât mai mult
posibil, folosind tactici multiple,
de la reutilizarea celor mai bune
practici care ºi-au dovedit eficien-
þa, la inovaþii în dezvoltarea tehno-
logiilor de procesare cu consum re-
dus de apã ºi investiþii în tehnologii
de clasã mondialã care faciliteazã
reutilizarea sigurã a apei. În Rom-
ânia, eficienþa noastrã energeticã
în bazinele de tratare a apei uzate
depãºeºte 95%. Evacuarea ºi trata-
rea apei uzate sunt 100% conforme
cu normele privind protecþia me-
diului, ºi utilizãm apa de ploaie ºi
apa uzatã pentru irigare în fabrica

noastrã din Popeºti-Leordeni. În
plus, compania noastrã are un an-
gajament strict în ceea ce priveºte
oprirea defriºãrilor, dezvoltarea de
turbã, exploatarea populaþiilor in-
digene, a lucrãtorilor ºi a comuni-
tãþilor locale. Cele mai importante
investiþii de sustenabilitate locale
din acest an sunt orientate cãtre efi-
cientizarea consumului de energie
ºi apã prin echipamente de produc-
þie de ultima generaþie, panouri fo-
tovoltaice, flotã auto hibrid, pre-
cum ºi frigidere cât mai eficiente
energetic.

Reporter: Ce modificãri aþi fã-
cut la nivelul lanþului de aprovizio-
nare pentru ca acesta sã fie priete-
nos cu mediul?

Daniel Drãguºin: La PepsiCo,
ne concentrãm pe rãspândirea
practicilor agricole regenerabile pe
întreaga noastrã amprentã agrico-
lã, furnizarea în mod sustenabil a
culturilor ºi ingredientelor cheie ºi
îmbunãtãþirea mijloacelor de trai
pentru oamenii din lanþul nostru de
aprovizionare agricolã. Aceste
obiective sunt deja puse în practicã
în Europa, prin utilizarea tehnolo-
giilor agricole de precizie ºi a ino-
vaþiilor privind îngrãºãmintele uti-
lizate. PepsiCo obþine materie pri-
mã din 60 de þãri ºi susþine peste
100.000 de locuri de muncã în lan-
þul de aprovizionare agricolã. De la
finalul anului 2020, culturile direc-
te ale PepsiCo sunt 100% sustena-
bile în 28 de þãri. La nivel global,
87% din culturile directe sunt obþi-
nute în mod sustenabil prin inter-
mediul Programului de Agricultu-
rã Regenerabilã. În plus, PepsiCo
ºi-a atins obiectivul de a achiziþio-
na zahãr din trestie din culturi su-
stenabile, certificate 100% Bonsu-
cro, la nivel global, ºi de a obþine

peste 99% ulei de palmier certificat
RSPO (Roundtable on Sustainable
Palm Oil). Un alt progres valoros
vine de pe urma îmbunãtãþirii efi-
cienþei operaþionale în utilizarea
apei cu 18% în zonele cu risc ridi-
cat de siguranþã a apei, faþã de o va-
loare de referinþã din 2015, cu o
þintã de 25% pânã în 2025 ºi reum-
plerea a 34% din apa utilizatã în
operaþiuni în bazinele hidrografice
locale în 2021 - mai mult de 6,1 mi-
liarde de litri de apã. De asemenea,
avem în vedere în mod constant re-
ducerea costurilor, cu scopul gene-
rãrii unui impact pozitiv asupra
mediului ºi societãþii, cât ºi efi-
cienþã de cost. De la reducerea con-
sumului de energie, combustibil,
localizarea producþiei cât mai
aproape de consumator, pânã la
utilizarea cât mai eficientã a spa-
þiului din mijloacele de transport,
toate acestea sunt practici comple-
mentare unui comportament prie-
tenos cu mediul înconjurãtor. Lo-
calizarea producþiei, de exemplu,
scurteazã semnificativ distanþele
parcurse pânã la consumator, iar
peste 90% din portofoliul PepsiCo
comercializat în Romania este pro-
dus local, în cele douã fabrici. În

plus, o atenþie deosebitã este dedi-
catã dezvoltãrii unor soluþii efi-
ciente ºi alternative în transport ºi
distribuþie pentru a diminua efecte-
le negative ale schimbãrilor clima-
tice. Un transport sustenabil înse-
amnã îmbunãtãþirea eficienþei ve-
hiculelor noastre, transportul inter-
modal, tranziþia cãtre vehicule cu
emisii zero, precum ºi dezvoltarea
ºi împãrtãºirea celor mai bune
practici cu partenerii noºtri din lan-
þul valoric pentru a-i încuraja sã
facã acelaºi lucru.

”România a fãcut
progrese
semnificative în
educarea publicului
cu privire la
reciclare”

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene
în privinþa reciclãrii?

Daniel Drãguºin: În ultimii ani,
România a fãcut progrese semnifi-
cative în ceea ce priveºte educarea
publicului cu privire la reciclare ºi
îmbunãtãþirea infrastructurii de re-
ciclare. Cu toate acestea, în compa-
raþie cu alte þãri europene, încã mai
avem de recuperat decalaje în ceea
ce priveºte ratele de reciclare ºi
sensibilizarea publicului. Sunt însã
încrezãtor cã, printr-un efort coor-
donat, vom reuºi sã schimbãm mo-
delul de consum de materiale, sã
gestionãm adecvat deºeurile ºi sã
îmbunãtãþim performanþa de me-
diu.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii verzi?

Daniel Drãguºin: Deºi nu este

lipsitã de provocãri, sunt optimist
cã tranziþia cãtre o economie verde,
circularã, va fi din ce în ce mai ac-
celeratã. Aceasta este, în mod evi-
dent, alimentatã de o combinaþie de
factori precum creºterea gradului
de conºtientizare colectivã a pro-
blemelor de mediu, cererea tot mai
mare de produse ºi servicii suste-
nabile ºi dezvoltarea unor tehnolo-
gii inovatoare care vor permite o
utilizare mai eficientã a materiilor
prime, a produselor ºi a deºeurilor,
promovând totodatã limitarea con-
sumului prin folosirea resurselor
materiale ºi energetice reutilizabi-
le. În plus, economia verde va crea
noi oportunitãþi profesionale ºi va
stimula creºterea economicã, în
special în þãrile în curs de dezvolta-
re, unde existã o cerere tot mai
mare de acces la energie regenera-
bilã ºi infrastructurã durabilã. Fie
cã demersurile implementate sunt
la scarã largã, fie cã sunt la nivel in-
dividual, printr-un efort comun
care sã angreneze mediul public,
privat ºi societatea civilã, fiecare
pas pe care îl facem în prezent ne
va duce mai aproape de economia
verde de mâine.

Reporter: Vã mulþumesc! n

P
epsiCo se concentreazã pe rãspândirea practicilor agricole

regenerabile pe întreaga sa amprentã agricolã, furnizarea

în mod sustenabil a culturilor ºi ingredientelor cheie ºi

îmbunãtãþirea mijloacelor de trai pentru oamenii din lanþul

de aprovizionare agricolã, declarã Daniel Drãguºin, East

Balkans Director Supply Chain al companiei, care precizeazã cã, de

la finalul anului 2020, culturile directe ale PepsiCo sunt 100% su-

stenabile în 28 de þãri.

În România, am accelerat agenda de sustenabi-
litate prin introducerea ambalajelor obþinute

din 100% PET reciclat pentru produsele Pepsi,
Mirinda ºi Lipton. În acelaºi timp, tot aici, în
România, PepsiCo este un susþinãtor activ al

Sistemului de Garanþie Returnare (SGR) pentru
ambalajele de unicã folosinþã, ce va facilita

colectarea ambalajelor pentru bãuturi".

Activitatea noastrã se concentreazã pe
rãspândirea practicilor agricole sustenabile, cu

scopul regenerãrii solului pe toatã amprenta
agricolã a companiei, furnizarea în mod

sustenabil a culturilor ºi ingredientelor cheie ºi
îmbunãtãþirea mijloacelor de trai pentru

oamenii din lanþul nostru de aprovizionare
agricolã".
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ASOCIATII

”Sustenabilitatea nu mai este
o opþiune, ci o obligaþie faþã
de noi ºi faþã de generaþiile

viitoare”
(Interviu cu Alina Bilan, preºedintele Asociaþiei Române pentru Dezvoltare Localã Durabilã – ARDLD)

l ”Evoluþia economiei va fi direct legatã de evoluþia generalã a societãþii” l ”Strategia naþionalã pentru dezvoltarea durabilã a
României 2030 ºi þintele stabilite în acest document de politicã publicã sunt insuficient cunoscute la nivel local”

Reporter: Cum a luat naºtere
Asociaþia Românã pentru Dezvol-
tare Localã Durabilã ºi cum pro-
movaþi aspectele ce þin de o econo-
mie sustenabilã?

Alina Bilan: ARDLD a fost
înfiinþatã în 2000, anul în care
ONU organiza Summit-ul Mile-
niului, ocazie cu care þãrile mem-
bre ºi-au asumat Obiectivele de
Dezvoltare ale Mileniulu (ODM).
Intenþia fondatorilor ARDLD a
fost aceea de a crea o masã criticã
de competenþã capabilã sã contri-
buie la implementarea obiectivelor
globale de dezvoltare durabilã la
nivel local. Afost o opþiune corectã
pentru cã în 2015, la Conferinþa de
la Paris, ONU a adoptat cele 17
Obiective de Dezvoltare Durabilã
la nivel Global (SDG), obiective
care stau la baza tuturor strategiilor
de dezvoltare ale þãrilor membre
pentru orizontul 2030.

ARDLD nu se limiteazã doar la
promovarea aspectelor de sustena-
bilitate ce þin de economie, ci este
de peste 22 de ani un factor activ în
domeniul susþinerii implementãrii
principiilor dezvoltãrii durabile în
politicile publice din România.

Reporter: Ce proiecte aveþi în
derulare anul acesta ºi în ce parte-
neriate sunteþi implicaþi?

Alina Bilan: Proiectele noastre
locale ºi internaþionale sunt
urmãtoarele:

- GPP (Green Public Procure-

ment) – studiul naþional privind
utilizarea achiziþiilor publice verzi
în România, în parteneriat cu casa
de avocaturã ONV LAW, ºi reali-
zarea de instrumente de politicã
publicã pentru implementarea
principiilor achiziþiilor publice
verzi. Obiectivul este mãsurarea
procentului de achiziþii publice
verzi în România pentru ºase cate-
gorii de produse ºi servicii ºi adap-
tarea comportamentului cumpãrã-

torului public - principalul achizi-
tor de bunuri, servicii ºi lucrãri - la
principiile sustenabilitãþii, fapt
care va genera alinierea tuturor fur-
nizorilor la aceste principii, cu
efecte benefice asupra producþiei ºi
consumului responsabil. Anul ace-
sta vom lansa a doua parte a studiu-
lui în ceea ce priveºte monitoriza-
rea tuturor achiziþiilor publice pen-
tru autovehicule, produse de curã-
þenie ºi hârtie efectuate între anii
2018 - 2022.
ü SDG România - monitoriza-

rea îndeplinirii la nivel local a
Obiectivelor Globale de Dezvolta-
re Durabilã; obiectivul este de a
identifica ºi promova exemplele de
bunã practicã, de a gãsi formule de

rezolvare pentru problemele re-
dundante ºi de a permite analiza
într-un cadru ºtiinþific, a elemente-
lor definitorii ale comportamentu-
lui experþilor din cadrul autoritãþi-
lor locale în raport cu îndeplinirea
obiectivelor.
üArhitectura Sustenabilã - pro-

iect menit sã genereze agregarea tu-
turor resurselor informaþionale din
domeniu ºi sã asigure vizibilitate
specialiºtilor, furnizorilor de mate-
riale, echipamente ºi tehnologii ºi
tuturor celor care pot contribui la
identificarea unor soluþii la provo-
cãrile pe care le genereazã spaþiul
construit; obiectivul este sã contri-
buim la o dezvoltare urbanisticã su-
stenabilã, respectiv la creºterea ca-
litãþii vieþii în spaþiul construit.
ü Fundacja SDG - Europejski

Instytut Zrownowazonego Rozwoju

- participarea ca membru fondator
la înfiinþarea unei fundaþii dedicate
dezvoltãrii durabile în Polonia, în
parteneriat cu membri marcanþi din
societatea polonezã implicaþi în
proiecte de dezvoltare durabilã, în
scopul de a agrega resurse acade-
mice, din administraþie ºi din me-
diul antreprenorial, în vederea asi-
gurãrii unei contribuþii pentru
îndeplinirea þintelor asociate
obiectivelor de dezvoltare durabilã
ale ONU în zona central ºi est-eu-
ropeanã.

Vom participa, în calitate de par-
tener, la conferinþa internaþionalã
Self-government 6.0: social deve-
lopment, public services, modern
finance, care va avea loc în iunie,
in Polonia, unde vom asigura un
panel românesc format din profe-
sori universitari, cercetãtori, ex-
perþi în administraþie ºi oameni de
afaceri. Acest parteneriat a apãrut
ca urmare a succesului conferinþei
Economics - Finance - Manage-
ment gãzduitã tot de Polonia, în
2022, conferinþã la care ARDLD a

avut o participare solidã în calitate
de reprezentant al României.

”Sustenabilitatea
nu trebuie privitã ca
obstacol, ci ca o mare
oportunitate”

Reporter: Ce înseamnã, în anul
2023, sustenabilitatea pe segmen-
tul dezvoltãrii locale? Care consi-
deraþi cã este rolul dezvoltãrii du-
rabile în contextul provocãrilor ul-
timilor ani?

Alina Bilan: Subliniez faptul cã
sustenabilitatea nu mai este o op-
þiune. Este o obligaþie faþã de noi ºi
faþã de generaþiile viitoare. Mai

mult decât atât, sustenabilitatea nu
trebuie privitã ca obstacol, ci ca o
mare oportunitate. Preocuparea de
a “localiza” obiectivele globale de
dezvoltare durabilã este astãzi o
prioritate europeanã ºi mondialã.
Acest fapt va genera o zonã de
oportunitate care trebuie utilizatã
la nivel local în România prin dez-
voltarea unor proiecte inovative ce
pot aduce foarte multã valoare adã-
ugatã în societate.

Un rol esenþial. La nivel de con-
cept, dezvoltarea durabilã încearcã
sã gãseascã un cadru teoretic stabil
pentru luarea deciziilor în orice si-
tuaþie în care se regãseºte un raport
de tipul om - mediu, fie cã e vorba
de mediul înconjurãtor, mediul
economic sau mediul social.

Din punct de vedere practic - în
ultimii ani - au fost elaborate in-
strumente care sã permitã evalua-
rea complexã a tuturor elemente-
lor. A apãrut astfel noul trend mon-
dial ESG (environment, social, go-
vernance).

În cazul companiilor, sustenabi-
litatea nu mai este doar responsabi-
litatea unor departamente (de pu-
blic affairs sau de guvernanþã), ci a
devenit o prioritate a top manage-
mentului, un element central al
strategiei de business.

În zona publicã, la nivelul admi-
nistraþiei centrale ºi locale, suste-
nabilitatea va deveni cheia esenþia-
lã de verificare a viabilitãþii ºi ban-
cabilitãþii unui proiect.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
viitoare a unei economii durabile?

Alina Bilan: Economia durabi-
lã, economia viitorului este defini-
tã de un punct de plecare denumit
PPP - people, planet, profit (pro-
sperity). Asta înseamnã progres
social, protecþia mediului ºi a re-
surselor ºi o dezvoltare economicã
solidã bazatã pe principiile suste-
nabilitãþii. Este pentru prima datã
în istoria omenirii când avem re-
surse de cunoaºtere ºi resurse teh-
nologice capabile sã furnizeze rã-
spunsuri teoretice ºi practice la
provocãrile generate de schimbãri-
le climatice, schimbarea paradig-
mei energetice, crize economice
etc. Evoluþia economiei va fi direct
legatã de evoluþia generalã a socie-
tãþii. Asistãm la o reconsiderare a
modelelor economice, la schimbãri

profunde de abordare ºi la acþiuni
concrete de transformare pe direc-
þia unei dezvoltãri durabile a eco-
nomiei. Asta înseamnã cã a fost
deja constituitã o masã criticã ne-
cesarã pentru iniþierea acestei
schimbãri. În economie,viitorul
aparþine celor care vor înþelege ºi
vor acþiona la timp.

”Peste 50% dintre
conducãtorii
autoritãþilor locale
sau angajaþii implicaþi
în proiectele de
dezvoltare sunt puþin
informaþi despre
Agenda 2030”

Reporter: Cât de pregãtite sunt
autoritãþile de la noi din punct de
vedere al politicilor sustenabile?
Consideraþi cã economia circularã
primeºte destulã atenþie din partea
autoritãþilor noastre? Dacã nu, cum
credeþi cã ar trebui sã fie implica-
rea acestora?

Alina Bilan: Ne aflãm într-o
etapã în care conºtientizarea joacã
un rol crucial. La nivel central exi-
stã o preocupare realã catalizatã de
contextul internaþional ºi de priori-
tãþile europene în raport cu acest
subiect. Provocarea este de a gãsi
formule eficiente de implementare
la nivel local. Analizele efectuate
de noi aratã cã peste 50% dintre
conducãtorii autoritãþilor locale
sau angajaþii implicaþi în proiectele
de dezvoltare sunt puþin informaþi
despre Agenda 2030. Strategia na-
þionalã pentru dezvoltarea durabilã
a României 2030 ºi þintele stabilite
în acest document de politicã pu-
blicã sunt insuficient cunoscute la
nivel local. Existã disparitãþi între
comunitãþile locale, în funcþie de
mãrimea acestora ºi de tipul de or-
ganizare administrativ-teritorialã:
municipii, oraºe ºi comune. Cu to-
ate acestea, din ce în ce mai multe
comunitãþi locale ºi-au elaborat
strategii de dezvoltare localã sau
urbanã, în special cele are au solici-
tat finanþare europeanã, care cu-
prind planuri de mãsuri ce contri-
buie la dezvoltarea durabilã în fun-

cþie de specificul local.
Concluzia este cã e nevoie de un

efort concertat ºi o coordonare
între instituþiile centrale ºi locale,
ºi fiecare dintre noi avem un rol în
acest proces.

Pânã recent a existat prea puþinã
preocupare în practicã pentru eco-
nomia circularã, însã odatã cu mo-
dificãrile masive ale legislaþiei în
domeniul salubritãþii ºi a ordonan-
þei privind regimul deºeurilor, au-
toritãþile sunt obligate sã organize-
ze colectarea selectivã pe fracþii se-
parate ºi sã implementeze princi-
piul ”plãteºte pentru cât arunci”.

Existã prea puþine licitaþii în care
se solicitã factori verzi legaþi de
economia circularã, deºi modele de
bunã practicã existã. Având în ve-
dere complexitatea problemelor cu
care se confruntã comunitãþile lo-
cale la acest moment, consider cã
numai o legislaþie cu prevederi
obligatorii ºi o implementare aten-
tã poate conduce la schimbãri în
ceea ce priveºte aplicarea econo-
miei circulare de cãtre autoritãþile
noastre. Din studiile noastre efec-
tuate pânã acum a reieºit cã preve-
derile care au doar caracter de re-
comandare nu se aplicã întrucât nu
au sancþiune.

Progrese s-au facut doar în dome-
niile în care legislaþia de mediu a
impus numite condiþii ºi nu ca ur-
mare a unei abordãri strategice. Dar
lucrurile se vor schimba întrucât
cursa spre neutralitate climaticã ne
va obliga pe toþi sã nu mai putem
ignora economia circularã.

Reporter: Care sunt cele mai
mari provocãri în implementarea
obiectivelor de dezvoltare durabilã?

Alina Bilan: Este greu sã reali-
zez un clasament. ONU le-a permis
þãrilor membre sã-ºi adapteze sta-
tegiile la contextul naþional, res-

pectiv regional. Este o abordare fi-
reascã pentru cã nu poþi sã evaluezi
corect decât în condiþiile în care
cunoaºterea contextului este una
realã. În România, obstacolele þin
în primul rând de lipsa de internali-
zare la nivelul conºtiinþei publice a
importanþei sustenabilitãþii, iar pe
de altã parte de insuficienþa fondu-
rilor. Majoritatea proiectelor im-
plementate de administraþiile loca-
le în domeniul social, sãnãtate,
educaþie, termoficare, apã ºi canal,
eficienþã energeticã, regenerãri ur-
bane, infrastructurã rutierã, mobi-
litate ºi transport, sunt finanþate din
fonduri europene. Fãrã aceste fon-
duri, aceste proiecte nu ar fi fost
posibile. Pe de altã parte, fiecare
dintre noi trebuie sã rãspundã unor
întrebãri simple: cât de implicaþi
suntem în efortul de îndeplinire a
obiectivelor de dezvoltare durabi-
lã, cum îi afecteazã pe ceilalþi ceea
ce facem sau nu facem, ce trebuie
sã facem pentru a-i ajuta pe ceilalþi
sã înþeleagã ºi sã-ºi îndeplineascã
obiectivele de sustenabilitate. În
acest fel vom deveni parte a solu-
þiei ºi nu a problemei.

”Educaþia este o parte
esenþialã a dezvoltãrii
durabile”

Reporter: Cât de cunoscut este
conceptul de sustenabilitate în
rândul populaþiei ºi care este de-
schiderea în acest sens?

Alina Bilan: Suntem pe drumul
cel bun. Educaþia este o parte esen-
þialã a dezvoltãrii durabile. Nu pu-

tem sã discutãm despre sustenabi-
litate fãrã o educaþie solidã în acea-
stã direcþie ºi fãrã o culturã socialã
cu respect faþã de valorile dezvol-
tãrii durabile. Am încredere în
noua generaþie ºi în capacitatea no-
astrã - ca þarã - de a elabora instru-
mente eficiente pentru creºterea ni-
velului de conºtientizare ºi de im-
plicare în acþiuni concrete.

Reporter: Cât de educatã este
România faþã de alte þãri europene
în privinþa reciclãrii?

Alina Bilan: Este un proces în de-
rulare. Depinde la cine ne raportãm.
Sunt þãri care au internalizat cultural
reciclarea ca parte fireascã a unui
comportament responsabil, cu re-
spect faþã de mediu ºi faþã de cei din
jur. România încã lucreazã în direc-
þia rezolvãrii unor probleme acute
legate de managementul deºeurilor
ºi asta face ca de multe ori reciclarea
sã nu fie tratatã cu atenþia cuvenitã.
Suntem europeni, astfel încât alinie-
rea la norme se va face în mod firesc.
Este esenþial sã subliniem mereu
faptul cã fiecare dintre noi, prin
comportament responsabil, poate ºi
trebuie sã contribuie la efortul co-
mun pentru sustenabilitate.

Reporter: Vã mulþumesc! n

Î
n cazul companiilor, sustenabilitatea nu mai este doar respon-

sabilitatea unor departamente, ci a devenit o prioritate a top

managementului, un element central al strategiei de business,

este de pãrere Alina Bilan, preºedintele ARDLD, care adaugã

cã, în zona publicã, la nivelul administraþiei centrale ºi locale,

sustenabilitatea va deveni cheia esenþialã de verificare a viabilitãþii

ºi bancabilitãþii unui proiect.

În cazul companiilor, sustenabilitatea nu mai
este doar responsabilitatea unor departamente

(de public affairs sau de guvernanþã), ci a
devenit o prioritate a top managementului, un

element central al strategiei de business".

Majoritatea proiectelor implementate de
administraþiile locale în domeniul social,

sãnãtate, educaþie, termoficare, apã ºi canal,
eficienþã energeticã, regenerãri urbane,

infrastructurã rutierã, mobilitate ºi transport
sunt finanþate din fonduri europene. Fãrã aceste
fonduri, aceste proiecte nu ar fi fost posibile".
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